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عوامل بى اعتبارى مسئولان
نماز جمعه اين هفته تهران به امامت 
حجت الاســلام حاج على اكبــرى در 
مصلاى امام خمينى(ره) اقامه شــد 
و او در نخســتين حضور خود از در 
ورودى نمازگــزاران بدون محافظ و 
تشــريفات وارد شبستان نماز جمعه 
تهران شــد. علاوه بر اين نرده هاى 

ميان مســئولان و مردم هم از ميان برداشته شــده بود. اين اقدامات 
واكنش هاى زيادى را در فضاى مجازى به دنبال داشــت و كاربران از 
اقدامات جديد امام جمعه تهران قدردانى كردند. ســيد عباس صالحى 
هم در اين باره در توييترش نوشــت: «خطيب جديد جمعه از كاهش 
نرده هــاى حفاظتــى در نماز جمعه تهران خبــر داد. خبر خوبى بود. 
جامعــه به همين خبرهاى ســاده هم اميدوار مى شــود. قرار نبود در 
جمهورى اسلامى طبقه جديدى شكل بگيرد. ديروز شوخى-جدى به 
همراهان حفاظتى ام مى گفتم ما مسئولان كشور را دو چيز كم اعتبار 

كرده:فرزندانمان و شماها!»

تن «آنتونى كوئين» را توى قبر نلرزانيد!
پرويز پرستويى در واكنش به صحبت هاى 
كمال تبريزى كه گفته بود «حامد بهداد 
آنتونى كوئين سينماى ايران است و همه 
بايد منتظر باشند موتورش روشن شود»، 
با انتشار پســتى در صفحه اينستاگرام 
خود نوشــت: «من اصــلاً كارى به كار 
حامد بهداد ندارم، ايشون بازيگر بزرگيه 

و خودش شايد يادش نباشه كه بنده به توصيه رامبد جوان در پشت بوم وزارت 
صنايع در ســر فيلمبردارى فيلم مومياى 3، ايشون وزنده ياد پوپك گلدره به 
همايون اســعديان براى بازى در فيلم آخر بازى معرفى كردم، پس دشمنى با 
ايشون ندارم. من نميگم حامد بهداد بازيگر بزرگى است يا كوچك اما خواهش 
ميكنم با تمام احترامى كه براتون قائل هستم به پاس تجربه خوبى كه با شما در 
فيلم ليلى با من است و مارمولك و مهر مادرى داشتم، به رابرت دنيرو توهين 
نكنيد و تن آنتونى كوئين رو تو قبر نلرزونيد. اگه ميخواهيم براى فيلممون تبليغ 
كنيم از هر كس و هر چيزى به عنوان دستاويز استفاده نكنيم و سعى كنيم آدم 
هارو با خودشون مقايسه كنيم.شما فيلمساز ارزشى هستيد از شما توقع داريم 

اسير تبليغات كاذب نشويد».

«نت فليكس» صداى سعودى ها را درآورد!
يك  «نت فليكس»  بين المللى  رســانه 
«حســن  اجراى  بــا  كمدى  برنامــه 
مينهاج» كمدين مشــهور آمريكايى را 
به دنبال اعتراض رياض از صفحه خود 
حذف كرد! اين برنامه با عنوان «اقدام 
ميهن پرســتانه» و محتــواى كمدى 
هجوآميــز درباره حاكمان عربســتان 

سعودى با واكنش شديد مقامات اين كشور مواجه شد. اما با وجود توقف 
پخش اين برنامه، مردم عربستان همچنان امكان تماشاى برنامه نامبرده 
را در كانال يوتيوب نت فليكس دارند. در قسمتى از «اقدام ميهن پرستانه» 
مينهاج به خاطر قتل جمال خاشــقچى، وليعهد عربستان را مورد انتقاد 
قرار دارد كه اين قســمت نيز از نت فليكس حذف شد! مجرى و كمدين 
مشــهور همچنين در اين برنامه بحــث جنجال برانگيزى درباره جنايات 
عربستان در يمن به راه انداخت كه اصلاً خوشايند سران اين كشور نبود.
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مهدى نصيرى نويسنده و كارگردان تئاتر در گفت و گو با قدس:

تهران، بودجه تئاتر 
شهرستان ها را مى بلعد

گفت و گو با زهرا چخماقى خبرنگار و گزارشگر فرهنگى 

رسانه بايد مدعى العموم باشد 
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شمارش معكوس براى افتتاح 
بزرگترين تورنمنت آسيايى فوتبال آغاز شد

نبرد ملت ها دركوير

10
مردم

گفت وگو با «يونس موحد سريعى»، جوان تبريزى
 كه كوير ارواح ايران را با پاى پياده پيموده است

عبور از ميانه كوير جنيان

حجت  الاسلام دكتر لكزايى در بيان سير تاريخى نظريه حكومت اسلامى:

امام خمينى ولايت فقيه را در نظر و عمل به اوج رساند

 مجازآباد

حامد كمالى: تقريباً يكى دو ماه پيش بود كه كارگران 
كارخانه نيشكر هفت تپه در خوزستان به صورت جدى 
دســت به اعتصاب و اعتراض زدنــد. چندين ماه بود كه 
حقوق نگرفته بودند و كارخانه  خصوصى شده شــان در 
مرز ورشكســتگى قرارداشت و خودشان در مرز بيكارى. 
براى همين چــاره را در اين ديدند كه اعتصاب كنند و 
صدايشــان را به گوش مردم و مسئولان برسانند. اين را 
هم بايد بگوييم كه خودشان همت كردند و گزك دست 
شبكه ها و كانال هاى اجنبى ندادند و نگذاشتند كه آن ها 
روى اين ماجرا مانور بدهند. اين جا بود كه اسم كارخانه 
نيشكر هفت تپه را خيلى ها براى نخستين بار شنيدند و 
افتادند دنبال ته و توى داستان اين كارخانه و ماجراهاى 
واگذارى اش كه البته گذر زمان، پايان اعتصاب كارگران 
و پرداخت حقوقشــان سبب شد كه خيلى زود فراموش 
شود. اما چند روز پيش دوباره اسم اين كارخانه سرزبان ها 
افتاد. نه به خاطر اعتصاب كارگرانش، بلكه براى پرونده 
جديد مالكانش كه مى گويند ارز دولتى گرفته و در بازار 

آزاد فروخته اند.

پرده اول: نيشكرهاى خشك شده
كشت نيشكر در ايران با خوزســتان گره خورده است 
و مــردم اين خطه از ايران از هزاران ســال پيش وقتى 
فهميدند كه آب وهوا و خاكشــان براى كشــاورزى و 
كاشت اين گياه مناسب است،بى معطلى رفتند سراغش. 
اما ابر و باد و مه و خورشــيد و فلك دست به دست هم 
دادند نسل نيشكر خوزســتان براى 700سال منقرض 
شود. سال هاى 1316 تا 1318 خود خوزستانى ها كمر 
همت بستند تا دوباره محصول بومى شان را احيا كنند. 
قلمه هايى را در مناطق مساعد اين استان كاشتند و بعد 
از قرن ها نيشكر دوباره به استان خوزستان بازگشت. اما 
در سال 1319 شركت سابق نفت ايران و انگليس ترويج 
و اشــاعه كشت نيشكر را با منافع خود مغاير تشخيص 
 داد. براى همين همه توانش را گذاشــت تا از كشت آن 
جلوگيرى كند كه متأسفانه موفق هم شد. براثر اقدامات 
آن شركت انگليسى، پس از چند سال تمامى قلمه هايى 
كه اهالى خوزستان كاشــته بودند، بى هيچ دليل قابل 
قبولى خشــك شدند و كشت نيشكر دوباره در ايران به 

دست فراموشى سپرده شد.

پرده دوم: احيا
پاى نيشكر در دهه هاى 30و40 دوباره به خوزستان باز 
شد، البته به صورت كاملاً جدى  و علنى تر از قبل. چون با 
وجود ممنوعيت ظالمانه شركت انگليسى، برخى از اهالى 
خوزستان نيشكر مى كاشتند و از آن شكر سياه، دوشاب 
و چند محصول ديگر تهيه مى كردند. نام احياى نيشكر 
با طرح عمران خوزســتان و ابوالحســن ابتهاج، عموى 
هوشنگ ابتهاج گره خورده است. ابوالحسن ابتهاج در 8 
آذر 1278 شمسى در رشت متولد شد. او كه به واسطه 
حمايت هاى پــدرش در پاريس و بيروت تحصيل كرده 
بود و پس از سال ها تجربه بانكدارى در بانك هاى شاهى، 
رهنى (بعدها مسكن) و ملى، به استخدام وزارت اقتصاد 

درآمد و پس از چند ســال نمايندگى ايران در فرانسه 
به عنوان سفير، مديرعامل سازمان برنامه و بودجه شد. 
ابتهاج كه امين محمدرضا شاه بود و بنابه گفته خودش 
هرروز با او ديدار داشــت و به توصيه اشــرف به رياست 
ســازمان برنامه و بودجه رســيده بــود، در 9 فروردين 
1335، قراردادى با شركت عمران و منابع، كه شركتى 
آمريكايى بود، براى ساختن سد دز و انجام طرح نيشكر 
به انجام رساند و براى تأمين اعتبار ساخت سد موافقت 
مسئولان بانك جهانى را براى گرفتن 75 ميليون دلار وا 
م به دســت آورد. در سال 1336 براى به اجرا درآوردن 
طرح نيشــكر هفت تپه، درصدد خريدارى زمينهاى آن 
منطقه برآمــد و با وجود آنكه شــيخ خلف، كه خود و 
قبيله اش از بزرگ ترين كشاورزان نيشكر بودند، صاحب 
زمينهــاى آن منطقــه، حاضر به فــروش زمين هايش 
نبود، او با حمايت شــاه و دادن وعده وعيدهاى پرشمار 
به شــيخ خلف و قبيله اش، توانست زمينها را خريدارى 
كند. ابوالحسن ابتهاج تأسيس كارخانه نيشكر هفت تپه، 
كه در يكى از مناطق باســتانى خوزستان بنا شده را به 
چشم نديد؛ چون در همان سال ها به اتهام فساد مالى به 
زنــدان افتاد و آذرماه 1340 و درحالى كه همه دولت ها 
از امينى گرفته تا شريف امامى علم مخالفت با راه اندازى 
اين كارخانه را برداشــته بودند و ازهيچ سنگ اندازى اى 

دريغ نمى كردند، افتتاح شد.

پرده سوم: خصوصى سازى
ماجراى خصوصى سازى كارخانه هفت تپه، مال ديروز و 
امروز نيســت و تقريباً سابقه 50  ساله دارد. دى ماه سال 
1354 اساسنامه  شركت سهامى نيشكر هفت تپه وابسته 
به وزارت كشاورزى با ســرمايه  اوليه  4 ميليارد ريال در 
مجلس تصويب شــد. طبق قانون، دولت بايد ســرمايه  
شــركت را ارزيابى مى كرد و تا 99  درصد ســهام آن را 
مى فروخت كه هيچ وقت به سرانجام نرسيد. پس از انقلاب 
دوباره شركت به طور كامل تحت كنترل دولت در آمد و 
اداره  آن به وزارت صنعت ســپرده شد. در دهه 80 بارها 

حرف از خصوصى ســازى اين كارخانه به ميان آمد، اما 
سال1394 بعد از نوسازى تجهيزات اين كارخانه و احياى 
دوباره كشت نيشكر در استان خوزستان، كارخانه نيشكر 

هفت تپه به دو جوان 28 و 31 ساله واگذار شد. 

  پرده چهارم: پيدا كنيد مالكان را
پاييز امســال صبر كارگران كارخانه هفت تپه سر آمد و 
دســت به اعتصاب زدند تا مالكان اين شركت حقوق و 
بيمه 6 ماه عقب افتاده شــان را بدهند. همان موقع ها 
شــايعات زيادى دربــاره مالكان ايــن كارخانه قديمى 
خوزســتان دهان به دهان چرخيد و بــراى اولين بار 
اســم برادران اســدبيگى به عنوان مديرعامل و مالكان 
در رسانه ها مطرح شــد. همان اول كار گفتند كه اسد 
بيگى ها خواهرزاده  معاون اول رئيس جمهور هستند و 
با رانت و رابطه توانســته اند مالك اين كارخانه شــوند. 
ماجرايــى كه دفتر معاون اول خيلى زود و دســتپاچه 
برايش يك تكذيبيه نصــف و نيمه صادر كرد. بعد هم 
كاشــف به عمل آمد كه مديرعامل اين كارخانه همان 
روزهاى اول اعتصاب متوارى شــده اســت و خبرى از 
او نيســت. هرچند كه چند روز بعــد از اين خبر، گويا 
اسدبيگى به كارگران پيام داده كه گزك دست دشمنان 
كشــور و شــبكه هاى معاند ندهند و ســر كارهايشان 
برگردند. اما جديدترين هنرنمايى اســدبيگى كه باعث 
شده هفت تپه دوباره تيتر يك خبرگزارى ها شود، رانت 
چند صد ميليون يورويى اوســت كه تازه رو شده است. 
چنــد روز پيش در دادگاه يكى از مديران بانك مركزى 
كاشف به عمل آمد، اميد اسدبيگى، مديرعامل پيشين 
نيشكر هفت تپه، 98 ميليون دلار ارز دولتى گرفته است 
و با ســود 350 ميليارد تومانى حاصل از فروش آن در 
بازار آزاد فرار كرده اســت. حالا اســدبيگى، مديرعامل 
پيشين نيشكر هفت تپه كه در اوج اعتراض كارگران اين 
كارخانه عليه خصوصى سازى گفت: «نبايد به آن ور آب 
متكى باشيم و بايد زير ســايه نظام دست به دست هم 

دهيم» با همان ارز هاى دولتى متوارى است.

تاريخچه اى كوتاه از كارخانه نيشكر هفت تپه، پرسروصداترين واحد توليدى اين روزهاى ايران

4 پرده از يك كارخانه پرماجرا

با اين كه خبرنگارى در نگاه عموم مردم حرفه جذاب و پرچالشــى به نظر 
مى رســد و كمتر كسى اســت كه نســبت به آن كنجكاوى نداشته باشد، 
اما با خود ســختى هاى طاقت فرســا، مرارت و مسئوليت هاى بيشمارى به 
همراه دارد و شــايد جز كســانى كه در اين ميدان حضور دارند، باقى از آن 
بى خبرند. در اين ميان نقش زنان در حوزه مطبوعات و خبررسانى همچون 
ديگر بخش هاى جامعه ســتودنى اســت. برخلاف اين كه يك خبرنگار به 
فراخور شــغل خود ناچار به حضور در محيط هاى پرخطر، تنش زا و سخت 
اســت، اما زنان همگام با مردان پاى در ايــن راه نهاده و حضور قابل توجه 
و تأثيرگذارى در عرصه خبررســانى و اعتلاى آگاهى بــه مردم دارند. زهرا 
چخماقى از گزارشــگران تلويزيون اســت و بيش از 10 سال سابقه حضور 
در عرصه خبر را دارد. وى فرزند عليرضا چخماقى از اهالى رســانه و فريده 
فرخى نژاد از گويندگان خبر تلويزيون است و در 
خانواده اى اهل رسانه و خبر متولد شده و به 
همراه خواهرش قدم در مسيرى نهادند كه 

والدينشان آن را طى كرده بودند. 
زهرا چخماقى گزارشگر آيتمى با عنوان 
«داغ هــاى مجــازى» در بخش خبرى 
20:30 اســت كه به ترندهاى فضاى 
مجازى مى پــردازد و گزارش هايش 
با بازخوردهــاى فراوانى روبه رو 
شده است. او به تازگى يكى از 
جوايز ويژه جشــنواره عمار با 
عنوان «دستكش ننه عصمت»  
به خاطر ســهم بسزايى كه 
در اطلاع رسانى و حمايت 
توليدات  و  رويدادهــا  از 
فرهنگى و هنرى جبهه 
فرهنگى انقلاب داشته، 

دريافت كرد...
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#  موسوى_سند_تقلبت_كو

چند روز قبل دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آيت االله خامنه اى به مناسبت 
يوم االله 9 دى بيانات منتشــر نشــده رهبر انقلاب در روز 30 تيرماه 88 
درباره فتنه آن ســال را براى اولين بار منتشــر كرد. با پخش اين ويدئو، 
ميرحسين موسوى يكى از رهبران اغتشاشات سال 88 كه ادعاى تقلب 
در انتخابات رياســت جمهورى را داشت، خواســتار انتشار نوار ديدارش 
با رهبر انقلاب شــد. خيلى طول نكشــيد كه كاربران توييتر در اقدامى 
هماهنگ موجى به راه انداختند و از ســران فتنه خواســتند كه قبل از 
اين گونه ادعاها، آن ها اول اگر اســنادى مبنى بر تقلب دارند رو كنند تا 

مورد بررسى قرار بگيرد. 
مصطفى غفارى، نويســنده كتاب فتنه تغلب كه كتابش امسال حسابى 
سروصدا كرد و خيلى زود به چاپ سوم رسيد، با انتشار توييتى در صفحه  
توييترش، بخشى از بيانات رهبر انقلاب درباره صحبت هايشان با موسوى 

را به اشتراك گذاشت و نوشت:
«آقاى موســوى كه خواستار انتشار نوار ديدار خود با رهبرى است چرا از 
24 خرداد 88 تاكنون درباره خبرى كه همان وقت منتشــر شد چيزى 
نگفته؟ چرا مهندس موســوى به توافق براى پيگيــرى قانونى ادعايش 

پايبند نماند؟ ابطال براساس كدام دليل؟»
آن بخش از بيانات رهبر انقلاب را كه در توييت غفارى آمده اســت، در 
ادامه مى خوانيد: «من به آقاى مهندس موســوى هم گفتم؛ ايشــان هم 
قبول كرد از من كه راه، راه قانونى اســت؛ از همان طريق قانونى مشــى 
كنند، من هم قرص و محكم پشتش مى ايستم. شما بدانيد من با آقايان 
شوراى نگهبان و آقايان وزارت كشور رودربايستى ندارم؛ مى ايستم پايش 

تا اينكه اين قضيه حل بشود».
عبــداالله گنجى مديرعامــل روزنامه جوان هم پــس از اين صحبت ها و 
درخواست ميرحسين موســوى از دفتر رهبر انقلاب، يك پيشنهاد ارائه 
داد و نوشت: « اگر ميرحسين محتواى جلسه چهار جانبه هاشمى، خاتمى، 
سيدحســن و خودش را كه در آن به جمع بندى تقلب رسيدند به علاوه 
هرگونه سند تقلب ديگر غير از داماد لرستان و فرزند آذربايجان را منتشر 
كند، قول مى دهيم در صفحه اول رسانه هاى جبهه انقلاب منتشر شود!»

حجت االله عبدالملكى، از فعالان توييترى و معاون اقتصادى كميته امداد، 
درتوييترش مســئله تحريم هاى بعد از فتنه را پيش كشــيد: «خسارت 
اقتصــادى فتنه88 براى كشــور بيش از 100 ميليارد دلار بوده اســت 
(معادل تقريباً 2 سال درآمد نفتى كشور). آنانى كه با ادعاى تقلب كشور 
را دچار اين خسارت كردند بايد در دادگاه ادله ارائه كنند و اگر نداشتند 

(كه ندارند) اول بايد اين خسارت را جبران كنند و سپس اعدام!» 
اما كليدواژه فتنه 98 كه مقام معظم رهبرى در صحبت هاى اخيرشــان 
از آن حرف زدند، دســتمايه برخى ديگر از توييت ها با اين هشتگ شد و 
كاربران مطمئن بودند كه صحبتهاى يكى از سران فتنه، مقدمه اى است 

براى سال ديگر.

روايت داغ

حجاب ، انتخاب من است
«ايلهان عمر»  نماينده مسلمان كنگره  آمريكا را  بيشتر بشناسيد
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مردم

پیشنهاد سفر

گذری برکویر ورزنه در استان اصفهان 
سفر به سرزمین زنان سپیدپوش

ایران، سرزمین رنگ ها و زیبایی ها، در دل خود پهنه عظیمی از بیابان ها را 
دارد که در میان آن ها کویرهای بی مانندی مثل ورزنه جا خوش کرده اند. 
این کویرها آن قدر زیبایی دارند که هوش از سر هر انسان جستجوگری 
خواهند برد. شاید خیال کنیم این کویر زیبا در کنار اصفهان، این شاهکار 
هنــر ایرانی، حرفی برای گفتن ندارد؛ اما کافی اســت که نیم نگاهی به 
رمل هــای طلایی رنگ آن که تیغ آفتاب برشته شــان کرده بیندازید تا 
ببینید که ارزشــش را دارد تا کمی آن طرف تر از اصفهان ســری به این 

کویر زیبا بزنیم.

  چرا سفر به کویر ورزنه؟
زیبایی کویر ورزنه در نوع خود بی نظیر است و لذت کویرنوردی و راه رفتن 
روی ماســه های داغ را به شما ارزانی می دارد. بزرگ ترین سایت تفریحی 
کویری ایران در کویر ورزنه قرار دارد. با ســفر بــه ورزنه می توانید انواع 
تفریحات هیجانی مانند موتور سواری )چهارچرخ(، زیپ لاین، شترسواری 
و کویرنوردی با ماشین های آفرود را تجربه کنید. این کویر در کنار شهر 
زیبا و تاریخی ورزنه قرار دارد. بنابراین با سفر به کویر ورزنه می توانید از 
دیدنی های شهر و همچنین دیدنی های اطراف آن مثل تالاب گاوخونی 
نیز دیدن کنید. البته به این نکته توجه داشــته باشید که تالاب در همه 

روزهای سال آب ندارد.

  بیابان خارا یا کویر ورزنه؟
کل این منطقه با عنوان بیابان خارا شناخته می شود، اما امروزه این مکان 
را دو بخش مجزا در نظر می گیرند؛ یک بخش کویر ورزنه و بخش دیگر 
بیابان خارا است. بخشی که بیابان خارا خوانده می شود، 30 کیلومتر دورتر 

از کویر ورزنه و در نزدیکی روستای خارا واقع است.
 ایــن بخش از بیابــان امکاناتی آنچنانی نــدارد و از رمل های آن خیلی 
استقبال نمی شود. محلی ها می گویند به دلیل اینکه بخش خارا در انتهای 
کویر قرار دارد، تپه های آن سســت است و برای انجام تفریحات کویری 
مناســب نیست. همچنین خودِ کویر ورزنه با عناوینی مثل کویر ورزنه و 
کویر حسن آباد شناخته می شود. شاید بتوان دلایل استفاده از این نام ها را 
به این ترتیب تفکیک کرد که دسترسی به کویر ورزنه از جاده حسن آباد 
امکان پذیر اســت و به این علت به آن کویر حسن آباد هم گفته می شود. 
کویر ورزنه که نام خود را از شهر ورزنه گرفته است، رمل ها و تپه های شنی 
تماشایی و مناسبی دارد و بزرگ ترین سایت تفریحی کویری ایران به نام 

واحه در آن قرار گرفته است. 
همچنین گفته می شود که اطلاق نام کویر به این منطقه با توجه به آنکه 
ریگزارها در زیر مجموعه مناطق بیابانی قرار می گیرند، اشــتباه است و 

بیابان خارا واژه صحیح است.
یکی از ویژگی های بارز این منطقه پوشش غنی گیاهی و جانوری آن است. 
حیواناتی از جمله روباه شنی، پا مسواکی و سارگپه و گیاهانی مثل تق تقو، 

اسکبیل و... در این بیابان زندگی می کنند.

  کویر و جاذبه های تاریخی؟
در ســفر به کویر ورزنه می توانید از جاذبه های این روستای دیدنی هم 
بازدید کنید. چون روستا جاذبه های منحصربه فرد و جالبی برای دیدن 
دارد. یکی از جاذبه های جالبی کــه در این کویرگردی می توانید آن را 
ببینید، پل تاریخی ورزنه اســت که آخرین پل تاریخی کشیده شده بر 
روی زاینده رود است. درباره اینکه این پل دقیقاً در چه زمانی ساخته شده 
اختلاف نظر وجود دارد؛ عده ای آن را برای زمان سلجوقیان و عده ای هم 

برای دوره صفویه می دانند.
 این پل که در لیست آثار ملی قرار دارد، از سنگ، آجر و ساروج ساخته 
شده و با ۶ متر ارتفاع، ۷0 متر طول و ۷ متر عرض یکی از دیدنی ترین 
پل های تاریخی اســت. یکی دیگر از جاذبه هایی که در این کویرگردی 
آن را می بینید، قلعه قورتان اســت که قدمت آن به هزار و 100 ســال 
قبل برمی گردد. این قلعه با ۵ هکتار مســاحت از خشت و گل ساخته 
شده و برج و باروهای شمالی و جنوبی اش ۲۵0 متر طول دارند. از دیگر 
جاذبه های تاریخی این کویر، مســجد جامع تاریخی ورزنه، کبوترخانه، 

و… است.

 جایی برای اقامت وجود دارد؟
کویر ورزنه طبیعت دورافتاده ای نیســت و در نزدیکی شــهر قرار دارد. 
بنابراین دسترسی آن به امکانات رفاهی آسان است. نزدیک ترین اقامتگاه 
در مجتمع واحه قرار دارد، اما می توانید اقامتگاه های بوم گردی شهر را نیز 
امتحان کنید. سایت تفریحی واحه که در کویر ورزنه قرار دارد، می تواند 

تمام نیازهای شما را به عنوان مسافر مرتفع سازد.

  از دیدنی های اطراف ورزنه غافل نشوید
شــاید لازم باشــد برای کشــف تمام زیبایی های کویر ورزنه روز زمان 
بگذاریم. غنی بودن پوشــش گیاهی، تنوع پوشــش جانوری، ترکیب 
زیبای آبی آسمان و خاک گرما دیده کویر همه و همه کافیست تا انسان 
زیباخــواه و زیبا اندیش را قانع کند، اما قرارگرفتن این کویر در نزدیکی 
شهر کوچک و تاریخی ورزنه ما را مجاب می کند تا سری به این شهر زیبا 

بزنیم و از آن بی نصیب نمانیم. 
شــهر ورزنه در 10 و نیم کیلومتری کویر ورزنه قرار دارد؛ شــهری که 
به دلیل پوشــش بانوانش به دیار فرشتگان شهره است. روزها و شب ها 
شهر پر می شود از فرشتگان سپید پوشی که به شهر نور می پاشند. نام 
شــهر به احتمال زیاد برگرفته از پیشه گذشتگان آن ها یعنی کشاورزان 
)ورزندگان( است. پوشش سفید زنان را نیز مربوط به محصولاتی مانند 
پنبه می دانند که در این منطقه کشت آن رایج بوده است. روایتی دیگری 
نیز بیان می دارد که شــهر ورزنه در گذشــته محــل زندگی روحانیون 
زرتشــتی بوده که لباس ســپید از جنس پنبه و به رنگ سفید به تن 

می کرد ه اند.

 چه شد که سراغ کویرنوردی رفتید؟
راستش شــروع کار از آشنایی من با سردار شهید 
حسن تهرانی مقدم، پدر صنعت موشکی ایران شروع 
شد. من به توصیه ایشان پیگیر چند ورزش خاص 
شــدم. فاز اول در این رشته ها کویرنوردی بود که 
شــامل پیمایش کویرهای ایران و جهان می شود. 
به علاوه علاقه مند بودم در رشته های قطب نوردی، 
آتشفشان نوردی و هیمالیانوردی هم فعالیت کنم. 
البته نمی خواستم و نمی خواهم که در این رشته ها 
کار تکراری انجام بدهم. یعنــی تلاش کرده ام که 
کار نو انجــام بدهم؛ کارهایی که تا به حال در دنیا 
انجام نشده است. فاز اول کارهایم کویرنوردی بود 
که منجر به اجرای سه پروژه بسیار بزرگ شد. اول 
پیمایش 4۵0 کیلومتر در مدت پنج و نیم روز بود 
که مســیر پیمایش کویر از کاشان به آران بیدگل، 
چهارطاقی، کاروانسرای مرنجاب، پارک ملی کویر، 
کاروانسرای ســفیدآب، کاروانسرای عین الرشید، 
پاسگاه ســیاه کوه و حوزه خاص چهل گدار انجام 

شــد. این مسیر را تا آن زمان فرد دیگری پیمایش 
نکرده بود. برنامه دوم پیمایش زمستانی کویر بود که 
برای اولین بار انجام می شد و مسیری غیرمعمول. 
در آن مسیر من مســافت 414 کیلومتری شامل 
عبور از عرض چاله کویر کوچک ایران، آران بیدگل، 
مرنجاب، چاه چرخی، دشت چاق آباد، و ریگ جن 

را پیمایش کردم. 
این پروژه را هم در مدت هشــت روز و 18 ساعت 
انجام دادم و این رکورد اسمی دنیا شد. آخرین پروژه 
من تا امروز هم عبور از کویر ارواح یا مثلث برمودای 
ایران یا همان کویر جن است که در مدت چهار روز 
و دو و نیم ساعت انجام شد. من اولین کویرنوردی 
هستم که این مسیر را با پیمایش پیاده طی کردم. 
البته پیمایش کویر با دوی ماراتن با رشته ما فرق 
می کند. در دوی ماراتن ماشین پشتیبان، نهایتا در 
یک کیلومتری یا 900 متری، دونده را پشــتیبانی 
می کند، اما در کاری که من انجام دادم، پشتیبانی 

گاهی در 100 کیلومتری من بود. 

 و پروژه آینده تان چیست؟
پروژه آخری که دو ســالی می شــود پیگیر اجرایی 
کردن آن هستم، پروژه بسیار بزرگی است که شاید 
آخرین پروژه کویرنوردی من باشــد و شامل مسیر 
هزار و 400 کیلومتری یعنی طولانی ترین مســیر 

کویرنوردی دنیاســت. بعد از آن هم برای پیمایش 
قطب جنوب و قطب شــمال دســت به کار خواهم 
شــد. در این پروژه که به نام »حرم تا حرم« مشهور 
است، مسیر استان های قم، کاشان، سمنان، خراسان 
جنوبی و خراسان رضوی را طی می کنم. در این پروژه 
غربی ترین نقطه کویر تا شرقی ترین نقطه آن را که 
به خط الراس چاله کویر مرکزی ایران مشهور است، 

پیمایش می کنم.

 این برنامه الان در چه مرحله ای است؟
مقداری از تجهیــزات لازم را خریــداری کرده ام و 
مجوزهای امنیتی هم گرفته شده است و با سازمان 
هلال احمر هم هماهنگی لازم انجام شــده، اما یک 
سالی است که به دنبال اسپانسر برنامه هستم. این 
تلاش برای خودم خســته کننده شده، ولی انگار به 
دنبال ورزش و انجام کارهای خارق العاده رفتن و غرور 
ملی را به جهانیان نشان دادن، برای کسی مهم نیست. 

 برآورد مالی برای برنامه چه قدر است؟
۲30 میلیون هزینه نیاز است و تا امروز 1۲0 میلیون 
آن تأمین شده است. البته من برای انجام این برنامه  
بخشی از زندگی ام را فروخته ام و این برمی گردد به 
علاقه و عرق خاص من به کشــورم. من در رشــته 
ورزشــی می توانم کاری بکنم که نام ایران بلندآوازه 

بشود. البته می دانم که اگر من کاری انجام می دهم، 
تنها نیستم و 80 میلیون مردم کشورم با من هستند. 
چــرا که همه ما ایرانی هســتیم. وقتــی در کتاب 
رکوردهای گینس نوشته می شود که من رکورددار 
کویرنوردی در جهان هستم، اول نام کشورم نوشته 
می شود و بعد نام من، اما الان برنامه من برای 100 
میلیون مانده است. البته چون برنامه من یک برنامه 
مذهبی هم هست، با مدیران آستان قدس رضوی هم 

مکاتبه کرده ام. 

 برآورد زمانی برای انجام این پروژه سنگین 
چند روز است؟

برای انجام این برنامه، یک بخش تجهیزات مورد نیاز 
اســت و بخش دیگر برنامه، انجام تمرینات سنگین 
برای کســب آمادگی اســت، اما یک بخش هم به 
روحیه و وضع روحــی آدم برمی گردد. این پروژه ای 
است که در دنیا کمتر کسی است که جسارت انجام 
آن را داشته باشد. من وقتی در کویر مشغول اجرای 
برنامه هستم، حتی اگر گیاهی به اندازه دو انگشت را 
ببینم، خوشحال می شوم و فکر می کنم تنها نیستم. 
من این گونه پیش بینی کرده ام که اگر وضعیت روحی 
من خوب باشد و باد مخالف هم به کویر نوزد، با توجه 
به برنامه های کویرنوردی که قبلا اجرا کرده ام، بین 
۲4 تا ۲۶ روز زمان لازم است تا پیمایش انجام شود.

آنچه می خوانید

مــن چیزهایی در کویــر جن دیده 
که شــاید اگر شخص دیگری بود، 
می گفت کاش جن دیده بودم. چون 
قابــل تحمل تر اســت. مثلًا گاهی 
وقتی می خواســتم کوله پشتی ام 
را از زمیــن بلنــد کنــم و حرکت 
کنم، یقین می کــردم که چند نفر 
روی کوله نشســته اند و کوله 20 
کیلویی من را چند برابر کرده اند
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 مردم/ عباسعلی سپاهی یونسی   »یونس موحد سریعی« جزو معدود 
ایرانی هایی است که نامش در کتاب رکوردهای گینس ثبت شده است، 
آن هم برای عبور با پای پیاده از برمودای ایران، یا کویر ارواح یا همان 
ریگ جن. درباره ریگ جن گفتنی ها فراوان است؛ گفته هایی که البته به 

اسرار آمیز ی و ترسناکی این منطقه برمی گردد. ریگ جن باتلاق هایی 
دارد که می تواند هر موجود زنده ای را به کام مرگ بکشــد. این ریگ 
تا حالا جان 13 نفر را گرفته است. موحد سریعی البته با پای پیاده دو 

برنامه مهم دیگر هم در کویرهای ایران اجرا کرده است .

 گفتید که سردار تهرانی مقدم به شما توصیه 
کردند پیگیر برنامه کویرنوردی شوید. این کار 

چه دلیلی داشت؟
کویرنوردی یک رشــته نظامی و اطلاعات عملیاتی 
است. کســی که برای اجرای یک برنامه جدی وارد 
کویر می شــود، باید کاملا به جی پی اس، قطب نما و 
ارتباطات ماهواره ای و رادیویی وارد و حرفه ای باشد. 
چون اجرای برنامه کویرنوردی به این شــکل یعنی 
بازی کردن با جان. وقتــی فردی می گوید می توانم 
۲00 یا 300 کیلومتر کویــر را به تنهایی پیمایش 
کنم، یعنی این فرد باید به این ابزارهایی که نام بردم و 
عوارض زمین، سرعت باد و خیلی از موارد دیگر آشنا 
باشد و این ها مواردی است که در زمان خاص به کار 
می آید. کشورهای دیگر هم پیگیر انجام برنامه هایی از 
این دست هستند. مثلا تا به حال خواسته اند قطب 
جنوب را پیمایش کنند و تــا جایی اطلاع دارم این 
تلاش ها چهار یا پنج بار با شکست روبرو شده است. 
حتی »هنری ورسلی«، قطب نورد و افسر سابق ارتش 
انگلیس هم که سعی داشت اولین فردی باشد که به 
تنهایی و بدون کمک و همراهی دیگران قطب جنوب 
را بپیماید، سه روز مانده به پایان برنامه ادِِم ریوی کرد 
که باعث شد او را به انگلستان منتقل کنند و همان 
جا هم فوت کرد. هدف این ها این بود که نشان بدهند 
کشور انگلستان توانسته این برنامه را با موفقیت اجرا 
کند و این نشــان از توانایی آن هاست. چیزی که من 
به دنبال آن هستم این است که در چهار ماه، قطب 
جنوب را پیمایش کنم و همزمان صعود به یک قله 
را هم انجام بدهم. کسی تا حالا این کار را انجام نداده 
اســت. تلفیقی از پیمایش و صعود کاری است که تا 
حالا انجام نشده و انجام آن نشان دهنده صلابت یک 

کشور است. 

 خب برویم ســراغ پــروژه ریگ جن. من 
شنیده ام این کویر تا به حال جان افراد زیادی 

را گرفته است.
بله، تا الان 13 نفر در این کویر کشته شده اند. یعنی 

خیلی ها رفته اند، اما از ریگ خارج نشــده اند. حتی 
»سون هیدن« ســوئدی و »گارفیلد آلفونز« اتریشی 
که هر دو کویرنورد هســتند، از رفتن به »ریگ جن« 
اجتناب کردند و به یزد رفته و از یزد به مشهد آمده 
بودند. از سال 9۵ و بعد از اجرای برنامه ام هم خیلی ها 
به من زنگ زده اند که دوســت دارنــد ریگ جن را 
پیمایش کننــد. خیلی ها تلاش هــم کرده اند، ولی 

نتوانسته اند برنامه خودشان را عملی کنند.

 و چه چیزی بــرای انجام برنامه هایی از این 
دست نیاز است که افراد زیادی موفق به انجام 

آن نمی شوند؟
هم باید جســارت انجام کار باشد و هم دانش لازم را 
هم داشته باشد. من الان ۲۷ مدرک کوهنوردی دارم، 
دوره های زنده مانی در دل کویر را گذرانده ام و موارد 
دیگری که باید به کمــک آن ها خودم را از مرگ در 
کویر نجات بدهم. البته می دانم که تا امروز هم خداوند 

بزرگ و ائمه اطهار نگه دارم بوده اند.

 من در جســتجوهایم به نام های دیگری از 
جمله »علی پارسا« برخوردم که کویرنورد است 

و طول کویر جن را پیمایش کرده.
علی پارســا هشــت باری تلاش کرد تا کویر جن را 
پیمایش کند، آن هم زمانی که کســی از این کویر 
چیزی نمی دانست. البته ایشان هم موفق نشد. آخرین 
بار هم توانســت مسیر را با ماشــین پیمایش کند. 
البته با 8 یا 9 ماشــین بودنــد. این را هم بگویم که 
کویرهای ایــران در رتبه اول خطر در بین کویرهای 
دنیا قرار دارند. این را از این جهت گفتم که شاید برای 
بعضی ها ســوال باشد که من چرا در کویرهای دیگر 
پیمایش انجام نمی دهم. البته من برای کویرهای دیگر 
هم برنامه دارم، آن هم در صورت تأمین مالی آن ها. 
الان اگر من تأمین مالی باشم، وقت برای سرخاراندن 
هم ندارم. کویرهای ایران تلفیقی از شن زار، نمک زار، 
خاک پفکی، ریگزار و تپه های شنی هستند که باعث 

می شود که خطر پیمایش در آن ها چند برابر شود. 

 خیلی ها شاید ندانند »ریگ جن« چرا این همه 
ترسناک است؟

محــدوده جغرافیایی ریگ جن ســه هــزار و 800 
کیلومتر مربع است. در این مسافت هیچ گونه گیاه، 

حیوان و آبی وجود ندارد.

 در همه ســه هزار و 800 کیلومترمربع یا در 
بخشی از این مسافت؟

در کل آن. تنها فقط در جنوب غربی ریگ جن نزدیک 
به دهستان نخلک یک دانه چاه شور است و تمام. از 
نظر ژئوپولیتیکی همه جای این کویر به هم شــبیه 
اســت. یعنی اگر ما قطب نما و جی پی اس نداشته 
باشیم، وقتی از یک نقطه عبور می کنید فکر می کنید 
که یک ســاعت قبل از همان نقطه عبور کرده  و این 
باعث سردرگمی می شود. ما شنیده ایم که بلندترین 
تپه های شنی دنیا در ریگ یلان قرار دارند و به قول 
معروف اورست تپه های شنی جهان آن جاست، ولی 
من ایــن را دیده ام که طولانی ترین تپه های شــنی 
دنیا که گاهی طول آن ها از 1۵0 کیلومتر هم تجاوز 
می کند در ریگ جن است. ارتفاع آن ها به ۵0، 100 و 
حتی ۲00 متر هم می رسد. این مشخصات و ساختار، 
چالشی را به وجود می آورد که اگر انسان بدون تدبیر 
و برنامه ریزی و تجهیزات و تمرین به آن وارد شــود، 

برنخواهد گشت.

 قبــل از اجرای برنامه چه تمریناتی را انجام 
دادید؟

برای انجام پروژه هایی از این دست تمرینات مختلفی 
داریم. بخشی تمرینات جسمانی است که از تمرینات 
هوازی و بی هوازی تشکیل می شود، شامل بدن سازی 
در کــوه و یــا کویر. مــا حتی پیمایش بخشــی از 
جغرافیایی که قرار است برنامه اصلی آنجا انجام شود، 

را هم انجام می دهیم.

کوهنوردی های  در  هم هوایی   چیزی شبیه 
جدی؟

تقریباً می شود گفت چیزی شبیه آن. بخش های دیگر 
کار هم شناخت و امکان سنجی مسیر اجرای برنامه 
است. یعنی قبل از پیمایش، ما بیش از یک ماه طراحی 
مسیر پیمایش را انجام می دهیم که در اجرای آن از 
گوگل مپ و گوگل ارث کمک می گیریم. یعنی شما 
باید یک نقشه حرفه ای از مسیر، کمپ ها و بیس کمپ 
داشته باشید. بخشی از کار هم خرید و به روزرسانی 
تجهیزات است و نامه نگاری ها با ارگان های ذی صلاح 
برای اخذ مجوزهای لازم و خبردار کردن آن ها. همان 
طــور که یک کوهنورد می گوید بدن من برای رفتن 
به ارتفاع بالا ســازگاری لازم را پیدا کرده است، من 
به عنوان کویرنورد باید این آمادگی را داشته باشم و 
شکر خدا بدن من در مثبت ۵۵ الی ۶0 درجه آمادگی 
لازم برای پیمایش را دارد. این به خاطر سازگاری ای 
اســت که بدنم با محیط و بر اثر تمرینات زیاد پیدا 

کرده است. 

 در مورد کویر جن غیر از سختی هایی که به 
آن اشاره کردید، حرف و حدیث های فراوانی 

وجود دارد. مثلا می گویند کویر جن، جن دارد.
ریــگ جن، جن دارد. البته مــن چیزهایی در کویر 
جن دیده و صداهایی شنیده ام که شاید اگر شخص 
دیگــری بود، می گفت کاش جن دیــده بودم. چون 
قابل تحمل تر اســت. مثلاً گاهی وقتی می خواستم 
کوله پشــتی ام را از زمین بلند کنم و حرکت کنم، 
یقین می کردم که چند نفر روی کوله نشســته اند و 
کوله ۲0 کیلویی من را چنــد برابر کرده اند. یا مثلًا 
در یک محــدوده جغرافیایی هر چقدر که پیمایش 
می کردم و می خواســتم سرعتم بالا برود، اصلا از دو 
و نیم کیلومتر بر ســاعت بیشتر نمی شد، حال آنکه 

سرعت من تا ۷ کیلومتر هم رسیده بود.

 این اتفاقات بر اثر خستگی ناشی از پیمایش 
نبود؟

نه. من چهار و نیم روز در راه بودم. چرا این خستگی 
را ســاعت های دیگری احســاس نمی کردم؟ خودم 

می دانستم که این اتفاقات ناشی از خستگی نیست. در 
محدوده دیگری صداهای عجیب و غریب می شنیدم. 
صداهایی که شبیه باد و زوزه نبود، صدای موسیقی 
و اصوات بود. در جایی دیگر بیســیم های قاره ای من 
که بیسیم های فوق العاده نظامی هستند، ۲0کیلومتر 

نمی گرفتند  .

 پس خیلی وحشتناک بوده است؟
وقتی این موارد را در منطقه ای که آب و آدم و حیوان 
و گیاه نیســت، تجربه می کنید، یک عامل دیگر هم 
اضافه می شــود و آن اینکه از لحــاظ روحی برایتان 
غیرقابل تحمل می شود. طرف باید جان سخت باشد 
تا بتواند این مــوارد را تحمل کند. البته من از کویر 
نمی ترسم، بلکه از خالق کویر می ترسم. ترس از خدا 
مهمتر و با معنی تر از این نوع ترس هاســت. اگر خدا 
هوایم را نداشت، من چهاردهمین نفر می شدم که به 

کویر رفته و برنگشته است.

 لحظاتی هم بوده که مــرگ را لمس کرده 
باشید؟

در سه پروژه ای که اجرا کرده ام، پنج بار مرگ را لمس 
کردم. مثلا در پروژه دومم ۲4 ساعت بدون آب ماندم 
و وقتی تیم پشتیبان به من رسید، خیلی نیاز به آب 
داشــتم، اما وقتی آب را به من دادند، با دیدن آب به 
یاد امام حسین)ع( افتادم و یک ساعتی آب را نخوردم. 

 تیم پشتیبان شما چند نفر بودند؟
هــم در ریگ جن و هم در بقیه برنامه ها یک نفر 
بوده است. یک نفر و یک ماشین که با فاصله ۵0 تا 
100 کیلومتر از من قرار داشت و در زمان اجرای 
برنامه فقط ســه بار همدیگــر را آن هم فقط در 
شب می دیدیم. من مسیر را طوری طی می کردم 
که مســیر امنی برای ماشین پشتیبان هم باشد. 
این یک پروژه خاص ملــی بود و این نوع اجرای 
برنامه را به دیگران اصلًا توصیه نمی کنم. ما پنج 
ماه روی نقشــه های ریگ جــن کار کرده بودیم.

کویرنوردمعروفایرانازسختیهایرفتنبهدلکویرمیگوید
پنج بارمرگ را لمس کرده ام

 گفت وگو با »یونس موحد سریعی«، جوان تبریزی
 که کویر ارواح ایران را با پای پیاده پیموده است

عبور از میانه کویر جنیان



شنبه  15دى 1397
28ربيع الثانى 1440 5 ژانويه 2019  سال سى و دوم  شماره 8871 11

خبر

همايش ملى نقش انقلاب اسلامى 
در تأسيس و توسعه علوم انسانى برگزار مى شود

انديشه: به مناسبت چهلمين سالگرد پيروزى انقلاب اسلامى، همايش 
ملى «نقش انقلاب اســلامى در تأسيس و توسعه علوم انسانى» به همت 
پژوهشــگاه فرهنگ و انديشه اســلامى و با همكارى نهادهاى علمى و 

فرهنگى كشور در قم برگزار مى شود. 
بنا بر اعلام دبيرخانه اين همايش «ترويج آثار انقلاب اســلامى در عرصه 
علوم انسانى اسلامى بين اساتيد و پژوهشگران»، «ارائه راهبردهاى تحول 
علوم انسانى اسلامى در دهه هاى آتى پس از بلوغ نظام اسلامى»، «بازخوانى 
فعاليت هاى اعضاى هيئت علمى پژوهشگاه در عرصه تحول علوم انسانى 
اسلامى از ساليان تأســيس تاكنون» و «تأكيد بر رويكرد اعضاى هيئت 
علمى پژوهشگاه بر تحول علوم انسانى اسلامى در تعامل با نظام اسلامى و 

الزامات آن» از اهداف برگزارى اين همايش خواهد بود. 
تاريخ تقريبى برگزارى همايش اواخر بهمن يا اوايل اسفند ماه 1397 اعلام 
شده و تاكنون 22 نشست علمى در زمينه حوزه هاى مختلف موضوعى 

اين همايش برگزار شده است.

راه اندازى آزمايشى
سامانه جامع «رسم المصحف»

تسنيم: ســامانه جامع رسم المصحف براى نخســتين بار در جهان اسلام 
بــه همــت مركز طبع و نشــر قرآن جمهورى اســلامى ايــران طراحى و 
راه اندازى شــده تــا اطلاعــات مبنايى و كاملــى در حوزه شــيوه خاص 
نــگارش كلمات قرآن كريــم را در اختيار پژوهشــگران ايــن عرصه قرار 
دهد. ايــن ســامانه از طريــق نشــانى هاى www.quranrasm.ir و

زيــر  قابليت هــاى  داراى  و  در دســترس   www.moshaf.org  
مى باشــد: «ارائه اطلاعات علمى پژوهشــى در حوزه رسم المصحف در 
قالب ســامانه تحت وب به صورت رايگان براى تمام پژوهشــگران در 
ســطح جهان»، «دسترسى به فهرســت كلمات قرآن كريم به همراه 
بيان شــيوه نگارش آن ها براســاس اقــوال معتبر در كتــب و منابع 
علم رســم المصحف با امكان مقايســه با مصاحف مشــهور»، «امكان 
جســت وجوى كلمات قرآن كريم و مقايســه رســم آن ها در بيش از 
25 مصحف از مصاحف رايج در جهان اســلام»، «دسترســى به منابع 
اطلاعاتى ديجيتال در حوزه رســم المصحف به صورت كتاب و مقاله» 
و «امكان مشــاهده مصاحف مشــهور جهان اســلام از جمله مصحف 
جمهورى اسلامى ايران، اميرى، مصاحف رايج در شبه قاره هند، ليبى، 

تركيه و...». 
اين سامانه كه به صورت آزمايشى راه اندازى شده، در دهه فجر امسال 

رونمايى خواهد شد.

 انديشه / ناهيد لاله زارى  در نخستين نشست 
از دوره دانش افزايى ولايت فقيه كه پنجشنبه گذشته 
در مدرســه علميه سليمانيه مشــهد برگزار شد، 
حجت  الاسلام دكتر نجف لكزايى، رئيس پژوهشگاه 
علوم و فرهنگ اسلامى، به بيان سير تاريخى نظريه 
حكومت اسلامى و ولايت فقيه پرداخت كه در ادامه 

مى خوانيم:

 دولت سازى يكى از شئون رهبرى است
با مبعوث شدن پيامبر اكرم(ص)، رهبرى الهى شكل 
گرفت و ســپس با هجرت به يثرب، دولت اسلامى 

تشــكيل و يثــرب تبديل به 
مدينه النبى شد. در زبان عربى 
به شهر، «بلد» گفته مى شود، 
اما وقتى مقصود نظام سياسى 
باشد، از كلمه «مدينه» استفاده 
در  كه  همان طور  مى شــود؛ 
كتاب هاى فارابــى از مدينه 
به «نظــام سياســى» تعبير 
شــده اســت؛ مثل «مدينه 
فاضله»، «مدينــه جاهله» و... 
پس مدينه النبى يعنى نظام 

سياسى نبوى.
در اسلام چهار عنصر اصلى 
وجود دارد كــه عبارتند از: 
و  «دين  الهــى»،  «رهبــرى 
مكتب الهى»، «امت الهى» و 
«دولــت الهى» كه همگى به 
توحيد متصل هستند و اگر 
فقط يكى از آن ها غير دينى 
شود كافى اســت تا نتيجه 

دينى  غير 

شــود.نكته مهم و اساسى اين اســت كه بدانيم در 
حكومت اســلامى، رهبر غير از دولت اســت و اين 
چيزى اســت كه در دوره هاى اخير اشــتباه شده 
و دولت را مســاوى رهبر گرفته اند. رهبرى شــئون 
فراوانى دارد كه يكى از آن ها، دولت ســازى اســت؛ 
همان طور كه پيامبر(ص) شــئون فراوانى داشتند؛ 
شأن اول ايشــان، دريافت وحى و ابلاغ آن به مردم 
بــود. پيامبر اكرم(ص) اين وظيفه را در 13 ســالى 
كه در مكه بودنــد انجام دادند، بدون اينكه ملازم با 
داشتن حكومت باشد. كم كم كه پيروان دين بيشتر 

شدند و امت به وجود 

آمد، مسئله اجراى دين و تأمين امنيت پيش آمد و 
تشكيل دولت و حكومت ضرورى شد.

 از نظر شيعه، رهبرى الهى قابل حذف نيست
پيامبر اكرم(ص) بــه كمك مردم، در مدينه دولت 
و حكومت اســلامى تشكيل داد تا از طريق اجراى 
شريعت براى مردم امنيت را به ارمغان بياورد. بعد 
از پيامبر(ص)، جريانى به نام خلافت به وجود آمد 
كه «رهبرى الهى» را حذف كرد؛ دولت در صدر قرار 
گرفت و دين و ملت زير نظر آن قرار گرفتند. آن ها 
ادعا كردند پيامبر رفت، ارتباط با آســمان 
قطع شــد و ايشــان براى خود جانشينى 
تعييــن نكرد. در حالى كه از نظر شــيعه 
در اين دوران هم رهبرى الهى باقى است 
و حــرف اول را مى زنــد؛ از دين حفاظت 
مى كند و دين سالم را به مردم مى رساند. 
در اين ديدگاه، امام همچنان رهبر است، 
حتى اگر دولت و حكومت در دســت او 
نباشــد و در نتيجه بســيارى از كارها را 
نتواند انجام دهد؛ رهبــرى الهى از نظر 
شيعه قابل حذف نيست. تشكيل دولت 
اسلامى لوازم و عناصرى دارد كه عبارتند 
از: «استحقاق، لياقت و شايستگى»، «نصب 
الهى» و «بســط يد يا حضور مردم». هر 
وقت «بسط يد» اتفاق افتاد، امام معصوم 
دست به تشكيل حكومت و دولت مى زند 
و در غير اين صورت خير؛ همان طور كه 
در 10 سال اول بعثت پيامبر(ص) و در 
25 سال بعد از رحلت پيامبر(ص)، اين 
اتفاق نيفتاد. آيا پيامبر(ص) در اين 10 
سال به تشكيل دولت فكر نمى كردند؟ 
آيا امامان معصوم كه قضيه فدك را رها 
نكردند، ممكن است تشكيل حكومت و 
دولت را رها كرده باشند؟ امام رضا(ع) 
از قول خداوند جل جلاله مى فرمايد: 
«لاَ إلِهَ إلاِّ االله» دژ من اســت، پس هر 
كــس كه در دژ من درآيــد از عذابم 
در امان اســت؛ [البته] با شرايطش 
و من جزو شــرايط آنــم؛ بنابراين با 
حذف رهبرى الهى كسى به امنيت 
نمى رسد. فقهاى شــيعه در دوران 
غيبــت هم به وجود اين چهار عنصر 
تأكيــد دارند و عنصر اول يعنــى رهبرى الهى به 
صورت هاى فقاهت، نيابت، فتوى، مقلَّدين و مقلَّدين، 
محدثين و مســتمعين همواره وجود داشته است 
و كســى منكر ولايت فقها نبوده؛ چيزى كه مورد 

اختلاف است، حدود وظايف و نوع ولايت است.
فقها از نظر سياسى و درباره تشكيل حكومت پنج 
ديدگاه دارند: «گفتمان آرمانى» كه به معنى تشكيل 
حكومت توسط معصوم است و در زمان ظهور امام 

مهدى(عج) اتفاق خواهد افتاد؛ «گفتمان تقيِّه» كه در 
زمان حكومت هاى غير شيعى رواج داشت و شرايط 
ايجاب مى كرد تا مســائل حكومتى در لفافه گفته 
شود؛ «گفتمان اصِلاحِ (قرآنى)» كه در حكومت هاى 
مدعى تشــيع اتفاق افتاد كه از تقيه خارج شد و به 
سوى عملى شدن نســبى حكومت اسلامى پيش 
رفت؛ «گفتمان انقلاب (قيام)» مثل آنچه در انقلاب 
اسلامى ايران به رهبرى امام خمينى(ره) اتفاق افتاد 

و «گفتمان غلبه (تغلّب)» كه به قول امام، مخصوص 
آخوندهاى دربارى است و معتقد است حق با كسى 
اســت كه زورش بيشتر اســت؛ بنابراين خلافت و 

استبداد را قبول و توجيه مى كنند.

 از «گفتمان تقيه» تا «گفتمان اصلاح»
در سال 415 ه.ق فردى نزد سيدمرتضى كه بزرگ 
شيعه در بغداد بود، آمد و از او در مورد قبول وزارت 
در حكومت و دولت غيرمشروع سؤال كرد و ايشان 
در جواب او رساله اى به نام «في العمل مع السلطان» 
نوشــت و مســئله را به صورت اشــاره اى باز كرد. 
ســيدمرتضى در اين رساله بيان مى دارد كه دو نوع 
حكومت داريم؛ يكى حكومتى است كه برحق و عادل 
است؛ پس اگر سلطان عادل شما را دعوت به كار كرد، 
جايز است و اگر الزام كرد واجب. اما اگر حكومت ظالم 
كه حكومتى باطل است و با غلبه روى كار آمده شما را 
دعوت كرد، احكام خمسه پيش مى آيد و بستگى پيدا 
مى كند به نيت شما؛ لذا سيد در يك گفتمان تقيه اى 
نگاه خود به ولايت سياسى فقيه را بيان مى كند و در 
ادامه رساله، اشكالات زيادى را در اين زمينه جواب 
مى دهد. اين نشان مى دهد كه در دوران غيبت، همان 
كارى را كه امامان معصوم در طول تاريخِ ائمه انجام 
مى دادند، اكنون ولى فقيه انجام مى دهد؛ يعنى اجازه 
دخالت در امور سياسى را مى دهد.در دوره دوم، شيعه 
از تقيه خارج مى شــود و گفتمان اصلاح را در پيش 
مى گيرد؛ مثال بارز آن، دوران صفويه اســت. محقق 
سبزوارى در اين دوره مهم ترين كتاب سياسى عصر 

صفويه با عنوان «روضه الأنوار عباسى» را به درخواست 
شاه عباس دوم نوشــت؛ وقتى به او گفت كه «براى 
من كتابى بنويس كه براســاس آن حكومت كنم». 
مرحوم جمله اى در اين كتاب دارد كه «همه چيز را 
بيان كرده بى كم و كاست؛ خليفه و مقتدا و امام بايد 
كه اعلم باشد» و كتاب با عهد مالك اشتر تمام شده 
است. اينكه علما اين قدر بر اين عهد شرح نوشته اند، 

نشان دهنده فقه سياسى شيعه است.
ملااحمد نراقى، از علماى عصر قاجار، هم در كتاب 
«عوائد الايام» بيشــتر و جامع تر از سايران به اين امر 
پرداخته است؛ ايشان در دو چيز حق ولايت را براى 
فقيه برشمرده: يك، در همه مواردى كه پيامبر(ص) 
و ائمــه(ع) در آن صاحب اختيار بوده اند؛ مگر اينكه 
مواردى به دليل شرعى استثنا شده باشد؛ دو، در همه 
امورى كه به دين و دنياى بندگان خدا ارتباط دارد 
و بايد انجام شود. مورد ديگر در عهد قاجار، مرحوم 
نائينى است كه در كتاب «تنبيه الأمه و تنزيه المله» 

به اين موضوع پرداخته است.

 امام خمينى(ره) و مسئله ولايت فقيه
امام خمينــى(ره) نظرات مربــوط به ولايت فقيه 
را هم در عرصه نظر و هــم در عرصه عمل به اوج 
رساند. ايشان معتقد اســت كه با وجود سلطنت، 
اسلام از بين مى رود؛ بنابراين هدف در اين گفتمان، 
برپايى حكومت اســلامى اســت. ايشان حكومت 
را ســه نوع مى دانند: «استبدادى و مطابق با اميال 
فرد»، «جمهورى و مشروطه مطابق اميال و نظرات 
جمع و اكثريت» و «اســلامى»؛ و چندين استدلال 
براى ضرورت انقلاب سياســى و تشكيل حكومت 
اســلامى بيان مى فرمايند: «تأسى به عمل پيامبر 
در تشــكيل حكومت»، «ضرورت اســتمرار اجراى 
احكام الهى كه در دوران غيبت نســخ نمى شود و 
بــدون حكومت قابل اجرا نيســت»، «لزوم وحدت 
امت اســلامى»، «لزوم نجات مردم مظلوم و محروم 
و بسط عدالت»، «گسترش تعليم و تربيت اسلامى»؛ 
و بعد وارد دلايل نقلى مى شوند. ايشان مى فرمايند: 
«مجموعه قوانين براى اصلاح جامعه كافى نيست؛ به 
همين دليل خداوند متعال در كنار فرستادن يك 
مجموعه قانون، يعنى احكام شرع، يك حكومت و 
دســتگاه اجرا و اداره هم مستقر كرده است. رسول 
اكــرم(ص) در رأس تشــكيلات اجرايــى و ادارى 
جامعه مســلمين قرار داشــت» و در جايى ديگر 
مى نويسند: « اسلام صرف احكام عبادى و اخلاقى 
نيست؛ بلكه اسلام آمده تا حكومت عدل تأسيس 
كند. حكومت اســلامى نه اســتبدادى است و نه 
جمهورى مطلق؛ بلكه اســلامى است، يعنى ابتدا 
مقيد است به رضايت خداى تعالى و در چارچوب 
دين و در اين چارچــوب هرجا كه خدا فرموده «و 
شــاورهم فى الأمر» تابع رأى گيــرى و انتخابات و 

مشورت است».

انديشه

حجت  الاسلام دكتر لكزايى در بيان سير تاريخى نظريه حكومت اسلامى:

امام خمينى ولايت فقيه را در نظر و عمل به اوج رساند

با مبعوث شدن پيامبر اكرم(ص)، رهبرى الهى شكل 
گرفت و ســپس با هجرت به يثرب، دولت اسلامى 

تشــكيل و يثــرب تبديل به 
مدينه النبى شد. در زبان عربى 
به شهر، «بلد» گفته مى شود، 
اما وقتى مقصود نظام سياسى 
باشد، از كلمه «مدينه» استفاده 
در  كه  همان طور  مى شــود؛ 
كتاب هاى فارابــى از مدينه 
به «نظــام سياســى» تعبير 
شــده اســت؛ مثل «مدينه 
فاضله»، «مدينــه جاهله» و... 
پس مدينه النبى يعنى نظام 

سياسى نبوى.
در اسلام چهار عنصر اصلى 
وجود دارد كــه عبارتند از: 
و  «دين  الهــى»،  «رهبــرى 
مكتب الهى»، «امت الهى» و 
«دولــت الهى» كه همگى به 
توحيد متصل هستند و اگر 
فقط يكى از آن ها غير دينى 
شود كافى اســت تا نتيجه 

دينى  غير 

داشتن حكومت باشد. كم كم كه پيروان دين بيشتر 
شدند و امت به وجود 

گرفت و دين و ملت زير نظر آن قرار گرفتند. آن ها 
ادعا كردند پيامبر رفت، ارتباط با آســمان 
قطع شــد و ايشــان براى خود جانشينى 
تعييــن نكرد. در حالى كه از نظر شــيعه 
در اين دوران هم رهبرى الهى باقى است 
و حــرف اول را مى زنــد؛ از دين حفاظت 
مى كند و دين سالم را به مردم مى رساند. 
در اين ديدگاه، امام همچنان رهبر است، 
حتى اگر دولت و حكومت در دســت او 
نباشــد و در نتيجه بســيارى از كارها را 
نتواند انجام دهد؛ رهبــرى الهى از نظر 

شيعه قابل حذف نيست.
اسلامى لوازم و عناصرى دارد كه عبارتند 
از: «استحقاق، لياقت و شايستگى»، «نصب 
الهى» و «بســط يد يا حضور مردم». هر 
وقت «بسط يد» اتفاق افتاد، امام معصوم 
دست به تشكيل حكومت و دولت مى زند 
و در غير اين صورت خير؛ همان طور كه 

در 
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اتفاق نيفتاد. آيا پيامبر(ص) در اين 
سال به تشكيل دولت فكر نمى كردند؟ 
آيا امامان معصوم كه قضيه فدك را رها 
نكردند، ممكن است تشكيل حكومت و 
دولت را رها كرده باشند؟ امام رضا(ع) 
از قول خداوند جل جلاله مى فرمايد: 
«لاَ إلِهَ إلاِّ االله» دژ من اســت، پس هر 
كــس كه در دژ من درآيــد از عذابم 
در امان اســت؛ [البته] با شرايطش 
و من جزو شــرايط آنــم؛ بنابراين با 

غيبــت هم به وجود اين چهار عنصر 
تأكيــد دارند و عنصر اول يعنــى رهبرى الهى به 
صورت هاى فقاهت، نيابت، فتوى، مقلَّدين و مقلَّدين، 
محدثين و مســتمعين همواره وجود داشته است 
و كســى منكر ولايت فقها نبوده؛ چيزى كه مورد 

اختلاف است، حدود وظايف و نوع ولايت است.
فقها از نظر سياسى و درباره تشكيل حكومت پنج 
ديدگاه دارند: «گفتمان آرمانى» كه به معنى تشكيل 
حكومت توسط معصوم است و در زمان ظهور امام 

در اسلام چهار عنصر اصلى وجود 
دارد كــه عبارتنــد از: «رهبــرى 
الهــى»، «ديــن و مكتــب الهى»، 
«امت الهــى» و «دولت الهى» كه 
همگى به توحيد متصل هستند 
و اگــر فقــط يكــى از آن هــا غير 
دينى شــود كافى است تا نتيجه 

غير دينى شود

برش



اقدام ويژه يمن در آستانه بازى با ايران
ورزش:  فدراسيون فوتبال يمن در آستانه بازى با ايران با يك مربى لهستانى 
براى آناليز، تجزيه و تحليل آمارهاى تيمى يمن و حريفانش در جام ملت هاى 
آسيا 2019 قرارداد رســمى امضا كرد. محمد الخميسى، هماهنگ كننده 
رسانه اى تيم ملى فوتبال يمن در اين رابطه گفت: يان كوسيان، سرمربى تيم 
ملى فوتبال  يمن از ما خواسته بود تا در جام ملت هاى آسيا يك مربى را براى 
بخش آناليز تيمى و تجزيه و تحليل حريفان يمن جذب كنيم. فدراسيون فوتبال 

يمن نيز با درخواست او موافقت و يك مربى لهستانى را جذب كرد. 

بازى سياسى و كودكانه امارات 
ورزش: امارات در اقدامى كاملاً سياســى  مانــع ورود نايب رئيس قطرى 
كنفدراسيون فوتبال آسيا و نمايندگان رسانه هاى قطرى براى پوشش جام 
ملت هاى آسيا شد. به نقل از روزنامه الرايه قطر، امارات بر خلاف قوانين فيفا 
و كنفدراسيون فوتبال آسيا مانع ورود پنج عضو رسانه اى قطر جهت پوشش 
رقابت هاى جام ملت هاى آسيا 2019 شد كه از امروز در اين كشور آغاز مى شود.

اين پنج عضو رسانه اى قطرى با وجود دريافت ويزا و كارت رسانه اى از ورود به 
امارات بازماندند. آن ها نمايندگان روزنامه هاى الرايه، الشرق، الوطن، العرب و 
استاد الدوحه قطر بودند.امارات روز پنجشنبه نيز اجازه ورود به سعود المهندى، 
نايب رئيس قطرى كنفدراسيون فوتبال آسيا و رئيس كميته سازماندهى جام 

ملت هاى آسيا 2019 را نداد.

خبرنگار جنجالى در تمرين شاگردان كى روش
ورزش: از حواشــى روزهاى اخير اطراف تيم ملى حضور خبرنگار جنجالى 
اماراتى در تمرين روز پنجشنبه شاگردان كى روش بود. اين خبرنگار زمانى 
كه على دايى هدايت تيم ملى ايران را بر عهده داشت در يكى از كنفرانس هاى 
مطبوعاتى و هنگامى كه دايى مشــغول تعريف از تيمش بود صحبت هاى 
سرمربى وقت ايران را قطع كرد و خطاب به او گفت كه تيم شما اصلا خوب 
بازى نكرد و ايران بيشتر در حال دفاع بود! شما چرا مى گوييد مرتب حمله 

مى كرديد؟ 
خبرنگار مورد نظر در تمرين تيم ملى فوتبال ايران حضور داشت و ظاهراً او اين 
روزها يكى از عوامل اجرايى بازى ها در كشور امارات محسوب مى شود. اين 
شخص در جريان تمرين تيم ملى در خصوص كنفرانس معروف و جر و بحثش 

با على دايى بعد از چند سال با خبرنگاران صحبت كرد.

 AFC اولين كلاس توجيهى
براى VAR با حضور فغانى

ورزش: كنفدراسيون فوتبال آسيا اعلام كرد كه اولين كلاس توجيهى خود را 
براى داوران حاضر در مسابقات جام ملت هاى آسيا 2019 براى شناخت بيشتر 
از تكنولوژى ويدئو چك(VAR) را برگزار كرده است.ويدئو چك قرار است از 
مرحله يك چهارم نهايى مسابقات جام ملت هاى آسيا 2019 اجرايى شود و 
در 7 بازى پايانى مسابقات از اين تكنولوژى استفاده خواهد شد. عليرضا فغانى، 
داور بين المللى كشورمان به همراه تيم ايرانى خود در اين جلسه حضور داشتند.

پديده به صورت رسمى واگذار شد
ورزش: باشگاه پديده خراسان به صورت رسمى به يك شركت خصوصى 
واگذار شد.مراحل پايانى واگذارى باشگاه پديده خراسان به شركت شهر 
خودرو انجام شــد و اين باشگاه رســما از مالكيت مجموعه پديده مادر 
درآمد. اين مجموعه ديروز با انتشار بيانيه اى اين موضوع را تأييد كرد.در 
اين بياينه آمده است پديده اكنون 27 ميليارد بدهى دارد و تا پايان سال 

هم تا 15 ميليارد تومان هزينه خواهد داشت.

توپ طلاى آسيا باز هم به سون رسيد
بيرانوند سومين بازيكن برتر قاره

ورزش: نشريه تيتان اســپورت چين چند سال است كه تلاش كرده با 
الگو بردارى از فرانس فوتبال فرانسه در دادن توپ طلا، در فوتبال آسيا 
نيز با كمك روزنامه نگارها و خبرنگاران ورزشــى بهترين بازيكن سال 
فوتبال آسيا را انتخاب كند.در ســال 2018 نيز اين انتخاب با همكارى 
تيتان اسپورت چين و فاكس اســپورت صورت گرفت و سون هيونگ 
مين، مهاجم كره اى كه در تيم تاتنهام عملكرد خوبى از خود نشان داده 
به عنوان بهترين بازيكن سال انتخاب شد و براى سومين بار توپ طلاى 
آســيا را به خود اختصاص داد.ماكوتو هاســبه، كاپيتان تيم ملى ژاپن 
در رده دوم برترين هــا قرار گرفت و عليرضا بيرانونــد، دروازه بان ايران 
و پرســپوليس در رده ســوم جاى گرفت كه براى يك دروازه بان، حائز 

اهميت است.

قلعه نويى: اميدوارم به خاطر عناد با من به 
سپاهان ضربه نزنند

تسنيم:  اميرقلعه نويى كه توسط كميته انضباطى به دليل مصاحبه اى 
كه در مورد فغانى انجام داد يك جلسه محروم شد، در اين خصوص تأكيد 
كرد: من حرف هايم را در اين مــورد زده ام و اين كميته نه انضباط دارد 
نه عدالت. هيچ وقت در مورد داورى ها صحبت نكردم و حرفى نزدم كه 
حمل بر بى احترامى بوده باشد. حرفى كه زدم در مورد نحوه برخورد و 
رفتارهاى داور بود و هنوز هم سر حرفم هستم. من بيشتر از همه نگران 
سپاهان هستم و بهتر اســت مرورى به حكم هايى كه عليه سپاهان در 
گذشته صادر شده است، داشته باشيد. اميدوارم برخى به خاطر عناد با 

من به سپاهان ضربه نزنند.

مارتين هم به كادر فنى استقلال اضافه شد
ورزش: علاوه بر فرهاد مجيدى، دستيار جديدى به كادر فنى استقلال 
اضافه شد.پس از اينكه باشگاه استقلال خبر از حضور فرهاد مجيدى در 
كادر فنى استقلال داد، قرار است «مارتين» از كشور آلمان نيز به اردوى 

آبى پوشان در قطر اضافه شود.
دستيار جديد شــفر، طبق گفته سرمربى اســتقلال تجربه بين المللى 
زيادى دارد و از مدت ها قبل پيش نويس قرارداد از ســوى باشگاه براى 

او ارسال شده بود.

قدردانى وزير ورزش از مربيان برتر فوتبال
ورزش: مسعود سلطانى فر، وزير ورزش و جوانان از مربيان فوتبال برتر 
درسال 96 تجليل و تقدير كرد. مراسم تجليل و تقدير از مربيان فوتبال 
ســال 96 ديروز به همت كانون مربيان برتر فوتبال با حضور مســعود 
سلطانى فر، وزير ورزش و جوانان در سالن اجتماعات كتابخانه ملى ايران 
برگزار شد.حسن حبيبى، محمود ياورى، بهمن صالح نيا، پرويز مظلومى، 
مجيد جلالى، بيژن ذوالفقارنســب، حسين شــمس و ناصر ابراهيمى 

مربيانى بودند كه از آن ها تجليل به عمل آمد.

مهاجم پيشين ديناموزاگرب جانشين منشا
ورزش: طبق اعلام برانكو به باشگاه پرسپوليس مهاجم كروات قرار است 
در اردوى قطر به جمع سرخپوشان بپيوندد و به نوعى در تيم جديدش 
اســتارت بزند.در كارنامه فوتبالى مهاجم كروات مدنظر برانكو بازى در 
تيم ديناموزاگرب ديده مى شود او قرار است در نيم فصل دوم زوج على 

عليپور در خط حمله پرسپوليس باشد.

علوان زاده به ماشين سازى پيوست
ورزش: بازيكن تيم فوتبال پرسپوليس راهى ماشين سازى تبريز شد.

احسان علوان زاده كه نيم فصل اول در پرسپوليس حضور داشت، پس از 
جدايى از اين تيم به ماشين سازى تبريز پيوست. اين بازيكن با بخشيدن 
طلبش به پرسپوليس به عنوان گرفتن رضايت نامه، از جمع سرخ پوشان 

جدا شد.

استقلال در تلاش براى حل مشكل بازيكنان
ورزش: مسئولان باشگاه اســتقلال در تلاش هستند تا هر چه سريع تر 
مشكلات مالى بازيكنان را بر طرف كنند و طى روزهاى گذشته رايزنى هايى 
را با اسپانســر اين باشــگاه انجام داده اند.اين اتفاق در حالى رخ داده كه 
مسئولان استقلال در برهه فعلى مى توانستند از دريافتى توسط اسپانسر 
استفاده كنند ولى از آنجا كه اواخر فصل گذشته مديران قبلى اين باشگاه  
مبلغى از اسپانســر براى فصل آينده دريافت كردند همين موضوع باعث 
ايجاد مشكل براى مديران فعلى باشگاه شــده است.مشكل بزرگ ديگر 
استقلالى ها اين است كه اين باشگاه از يكى از موسسات مالى اعتبارى كه 
اتفاقاً اسم آن پشت و روى پيراهن اين تيم حك شده مطالباتى دارد ولى 
بدقولى هاى اين موسسه مالى باعث شده است تا مديران اين باشگاه نتوانند 

در اين شرايط پولى به بازيكنان پرداخت كنند.

سيدجلال، كريمى و دايى در تيم منتخب 
جام ملت ها

ورزش: در آستانه شــروع جام ملت هاى آســيا، فاكس اسپورت، تيم 
منتخب جام ملت هاى آسيا را با نظر كاربران خود منتشر كرد. اين تيم 
بهترين تيم تمام ادوار جام ملت هاى آسياست كه با نظر و راى كاربران 

انتخاب شده است و نام سه بازيكن ايرانى نيز در آن به چشم مى خورد.
سيد جلال حسينى در خط دفاع در كنار على كريمى هافبك سابق ايران 
و على دايى برترين مهاجم تاريخ جام ملت هاى آسيا به نمايندگى از ايران 

در اين تيم حضور دارند. 
تيم منتخب تاريخ جام ملت هاى آسيا به شرح زير است:

دروازه بان: محمد الدعايه (عربستان سعودى)
مدافعان: يوجى نــاكازاوا (ژاپــن)، هونگ ميونگ بو (كــره جنوبى) و 
ســيدجلال حســينى  (ايران)،  چا دورى (كره جنوبى) و كوجى ناكاتا 

(ژاپن)
هافبك ها: ياســوهيتو اندو (ژاپن)، على كريمى (ايران) و نشــات اكرم 

(عراق)
مهاجمان: على دايى (ايران) و يونس محمد (عراق)

اخبار جام ملت هاى آسيا

 ضدحمله
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برنامه بازى هاى جام ملت هاى آسيا 2019

سينا حسينى : ميليون هاى مخاطب علاقه مند به فوتبال 
در قاره آسيا قرار است عصر امروز افتتاحيه جام ملت هاى 
آسيا را در ورزشگاه زايد اسپورت شهر ابوظبى امارات تماشا 
كنند. هزينه سنگين اماراتى ها براى برگزارى اين تورنمنت 
آسيايى ســبب شده اســت كارشناســان و تحليل گران 
منطقه پيش بينى كنند يكــى از زيباترين جام ملت هاى 
آســيا را در تاريخ در امارات برگزار خواهد شد. با اين حال 
مديران اماراتى مدعى اند تلاش شده مراسم افتتاحيه در 
ساده ترين شكل برگزار شود اما پيام بسيار زيادى به همراه 

خواهد داشت.

ردپاى انگليسى ها
اماراتى ها با كمك گرفتن از نيروهاى زبده اســتراليايى و 
انگليسى تدارك وسيعى براى ميزبانى اين مسابقات ديده اند 
تا به اين شكل نشان دهند قابليت ميزبانى رويدادهاى بزرگ 
جهانى و بيــن المللى را دارند. آنها از ماه هــا پيش با انجام 
عمليات عمرانى و ساختمانى ورزشگاه افتتاحيه و اختتاميه 
تورنمنت جام ملت هاى آســيا را به بهترين شــكل ممكن 
بازسازى كردند تا اين ورزشــگاه و هفت ورزشگاه ديگرى 
كه اين مسابقات در آن برگزار مى شود با استانداردهاى روز 

جهانى مجهز شوند.

چشم و همچشمى با قطرى ها
هجوم وسيع فوتبالى ها به ســايت فروش الكترونيك اين 
بازيها براى خريد بليت افتتاحيه نشــان مى دهد يك آغاز 
رويايى در انتظار علاقه مندان به فوتبال در دل كوير است.

اميران كاخ نشين امارات براى نشان دادن توانمندى خود 
و رقابت با قطرى كه قرار است سه سال ديگر ميزبان رقابت 
هاى جام جهانى باشد هزينه اى ميلياردى را براى برگزارى 
اين تورنمنت كردند تــا به اين ترتيب در رقابت با كشــور 

همسايه عقب عقب نمانند.

 «زايد اسپورت» قلب تپنده جام ملت ها
ورزشــگاه تاريخى زايد اســپورت، در حقيقت اصلى ترين 
ورزشگاه رقابت ها خواهد بود كه 43 هزار نفر ظرفيت دارد 
و پرگنجايش ترين ورزشــگاه رقابت ها به حساب مى آيد. 
اين ورزشگاه در فاصله 20 كيلومترى فرودگاه بين المللى 
ابوظبى واقع شده و دسترسى به آن براى هواداران و فوتبال 
دوستان بســيار راحت خواهد بود. همچنين اين ورزشگاه، 
توسط بزرگترين ستاره هاى موســيقى دنيا براى كنسرت 

مورد استفاده قرار گرفته است.

اوج تكنولوژى 
عارف حماد العوانى، مدير كميته برگزارى رقابت ها ، در اين 
رابطه گفت: تغييرات بسيارى در ورزشگاه هاى ميزبان در 
شهرهاى مختلف ايجاد شده و تيم ها و هواداران، مى توانند 
از بهترين امكانات در هنگام تماشــاى بــازى ها بهره مند 
شــوند. با برگزارى 51 بازى، جام ملت هاى 2019 امارات 
بزرگترين رقابت تاريخ آسيا خواهد بود و استاديوم ها مجهز 
به تكنولوژى هايى هستند كه شــرايط بازى را به بهترين 
شرايط ممكن تغيير خواهند داد. ما آخرين تكنولوژى ها در 

امضاى قرارداد بين آرون رمزى و يوونتوس
ورزش: آرون رمزى، هافبك آرسنال، پيش قراردادى با يوونتوس براى انتقال به اين 
تيم امضا كرده است. قرارداد ســتاره ولزى با آرسنال در پايان فصل به پايان خواهد 
رسيد و او هنوز با توپ چى ها براى تمديد قرارداد به توافق نرسيده است. در حقيقت، 
رمزى قصد چنين كارى را ندارد زيرا به دنبال جدايى از باشگاه و كسب تجارب جديد 
است. اسپورت مدياست در اين رابطه مدعى شده كه قرارداد رمزى با يووه، 5 ساله 
خواهد بود و او ساليانه 5,9 ميليون پوند از قهرمان ايتاليا حقوق خواهد گرفت. آنها 

همچنين معتقدند كه سامى خديرا، دقيقا خلاف مسير رمزى را طى خواهد كرد. 

پوچتينو: قهرمان نشوم اخراجم مى كنند
ورزش: مائوريســيو پوچتينو، ضمن اعلام اينكه به قهرمانى در ليگ برتر بيشتر از 
قهرمانى در جام اتحاديه علاقه مند است گفت اگر تنها در جام اتحاديه به قهرمانى 
برسد از تاتنهام اخراج خواهد شد. سرمربى تاتنهام، مى گويد اين فصل به دنبال كسب 
عناوين قهرمانى است ولى قهرمانى در ليگ برتر يا اروپا را مى خواهد چرا كه قهرمانى 
در جام اتحاديه اهميت كمترى دارد و براى او و تيمش كافى نيست. پوچتينو ضمن 
اعلام اينكه قهرمانى در جام حذفى و جام اتحاديه براى او بسيار شيرين خواهد بود 
گفت اين قهرمانى ها نمى تواند جاى قهرمانى در ليگ برتر يا چمپيونزليگ را بگيرد. 

بيل و چهارده بارمصدوميت از يك ناحيه
ورزش: مصدوميت، مثل طاعون، دوران حضور گرت بيــل در رئال مادريد را نابود 
كرده و او براى چهاردهمين بار از يك ناحيه دچار مصدوميت شد و مجبور شد زمين 
بازى را ترك كند.اين فصل ، گرت بيل از لحاظ مصدوميت شرايط خوبى را سپرى 
مى كرد، البته اگر دو هفته غيبتش را به علت مصدوميت عضلانى ناديده بگيريم. هنوز 
تست هاى پزشكى روى پاى او انجام نشده كه مشخص شود مشكل او چيست ولى 
او احتمالا ديدار روز يكشنبه مقابل رئال سوسيداد را از دست خواهد داد و مدتى به 

زمان براى ريكاورى نياز خواهد داشت.

آدبايور در راه پيوستن به استقلال؟
ورزش: يكــى از خبرگزارى ها اعلام كــرده امانوئل آدبايــور، مهاجم توگويى 
سابق آرسنال- رئال مادريد و منچسترسيتى در آستانه پيوستن به تيم فوتبال 
استقلال تهران قرار دارد. گفته مى شود يكشــنبه آدبايور براى عقد قرارداد به 
تهران مى آيد تا بزرگ ترين خريد تاريخ فوتبال ايران توسط اميرحسين فتحى، 
سرپرست باشگاه استقلال انجام شود. آخرين تيم آدبايور استانبول باشاك شهير 
تركيه است. آدبايور 3 فصل پيراهن اين تيم را پوشــيده و در 53 بازى 26 گل 

براى اين تيم به ثمر رسانده است.

شمارش معكوس براى افتتاح 
بزرگترين تورنمنت آسيايى فوتبال آغاز شد

نبرد ملت ها 
در كوير

مورد چمن و زمين را براى اولين بار در اين رقابت ها به كار 
گرفته ايم. هر ورزشگاه، كيفيت و شخصيت خودش را دارد 
و در هر نقطه از ورزشگاه، بهترين ديد براى تماشاى بازى 

فراهم شده است.»

 افتتاحيه 13 دقيقه اى
بر اســاس اعلام مســئولان برگزارى آئين افتتاحيه اين 
رقابت ها 13 دقيقه قبل از مسابقه افتتاحيه مسابقات آغاز 
خواهد شد و حاضرين در ورزشگاه و ميهمانان ويژه حاضر 
در اين مراسم شاهد آئين افتتاحيه رقابت هاى جام ملت 

ها خواهند بود. 
در شرايطى كه پيش از اين رســانه هاى اماراتى از هزينه 
چند ميليون دلارى افتتاحيه جام هفدهم آسيا خبر داده 
بودند در روزهاى گذشــته مقامات برگزار كننده روزهاى 
شلوغى در استقبال از چهره هاى شاخص دعوت شده به 
اين مراسم را تجربه كردند تا جايى كه بعد از حضور جيانى 
اينفانتينو رئيس سوئيســى فيفا همين طور ساير رؤساى 
كنفدراسيون هاى فوتبال جهان در اجلاس اقتصادى روز 
فوتبال دنيا نوبت به ستاره هاى سابق دنياى فوتبال رسيد 

تا وارد امارات شوند.

رونالدو وارد مى شود
درست چند ساعت بعد از ورود كاروان ايران به ابوظبى، اين 
بار نوبت به رونالدو ستاره سال هاى نه چندان دور تيم ملى 
برزيل و باشگاه هاى بزرگ اروپايى رسيد تا به عنوان مهمان 
ويژه جام ملت ها وارد امارات شــود و بلافاصله در اجلاس 
بررسى مسائل اقتصادى دنياى فوتبال حاضر شود. رونالدو 
در جام جهانى 2014 ســفير اصلى رقابت ها بود و در سال 
هاى گذشته همكارى هاى نزديكى با اماراتى ها داشته است.

 امارات - بحرين
پس از برگزارى مراســم افتتاحيه جام هفدهم، مسابقات 
جام ملت هاى آسيا 2019 امارات با ديدار تيم ملى امارات 

با بحرين به صورت رسمى كليد مى خورد.
سايت كنفدراســيون فوتبال آســيا اعلام كرد كه ادهم 
مخادمه، داور بين المللى اردنى قضــاوت ديدار افتتاحيه 
جام ملت هاى آسيا 2019 را برعهده خواهد داشت. بدون 
ترديد اماراتى ها اميدوارند در گام نخست خود در مرحله 
گروهى با شكســت بحرين آغاز اميدواركننده اى داشته 
باشند تا بتوانند در كنار غول هاى آسيا نمايش دلپذيرى 

را داشته باشند.

سينا حسينى : شاگردان كارلوس كى روش اين روزها به دور از 
هياهوى موجود در فضاى مجازى و شبكه هاى اجتماعى تمرين 
مى كنند تا بتوانند از حيثيت فوتبال ايران به خوبى دفاع كنند.آنها 
پس از يك اردوى چند روزه در مجهزترين كمپ ورزشى قطر و انجام 
دو بازى تداركاتى حالا در ابوظبى به سر مى برند تا روز هفدهم دى 

ماه، در نخستين بازى خود در جام هفدهم مقابل تيم ملى يمن بازى 
كنند.كارلوس كى روش خودش مســئوليت همه چيز را برعهده 
گرفته است، او بيرون از اردو با منتقدانش مى جنگد، اما وقتى در 
فضاى داخلى اردو كنار بازيكنان قرار مى گيرد فقط و فقط به يك 
مسئله فكر مى كند، موفقيت تيم ملى ايران! منتقدان و كارشناسان 
فوتبال او را يك جنگجوى تمام عيار مى دانند، و معتقدند او براى اين 
كه تيمش از زير فشار منتقدان و بار روانى افكارعمومى خارج شود 
همه چيز را به تنهايى كنترل مى كند اما اجازه نمى دهد بازيكنان 

تيم ملى وارد جدال هاى حاشيه اى خارج از زمين شوند.
او اين روزها در زمين تمرينى شهر ابوظبى در كنار ژاپن و امارات 
تميش را به شــدت تمرين مى دهد، البته به دور از هيچ چشــم 
غريبه اى خبرنگاران ايرانى حاضر در ابوظبى در گزارش هاى خود 
در اوقاتى كه تمرين تيم ملى بر روى آنها باز است از آمادگى بازيكنان 
حاضر در اردوى تيم ملى ســخن مى گوينــد، هر بازيكنى طبق 
دستور العمال و ماموريتى كه كادر فنى به او سپرده تمرين مى كند.

ميهمانى كميته اجرايى
آنها شــامگاه پنج شــنبه ميهمان كميته اجرايى مسابقات جام 
ملت هاى آسيا بودند. بازيكنان به همراه كادر فنى با آئين نامه داخلى 
مسابقات آشنا شدند و از سوى يكى از عوامل اجرايى كميته برگزارى 
مسابقات به خوبى در جريان تمامى مقررات و قوانين حاكم بر اين 

مسابقات آشنا شدند. شاگردان كارلوس كى روش پنج شنبه شب 
در هتل محل اقامت خود ميهمان AFC  بودند. مسئولان AFC با 
حضور در هتل تيم ملى ضمن گرفتن عكس ها و فيلم هاى كوتاه 
براى معرفى بازيكنان و كارلوس كى روش - ســرمربى تيم ملى 
پيش از هر مسابقه، دوره هاى كوتاه آموزش انضباطى و داورى را 

براى بازيكنان و مرور و بررسى نحوه برگزارى مسابقات و قوانين و 
مقررات براى اعضاى كادر اجرايى تيم ملى برگزار كردند . در پايان 
پيش از ضيافت شام لوح حضور در مسابقات جام ملت هاى آسيا را به 
كاپيتان تيم ملى فوتبال ايران تقديم كردند، نمادى از جام قهرمانى 

اين رقابت ها كه در قابى نفيس نصب شده بود.

تاج در اردو
شــاگردان كارلوس كى  روش ظهر روز جمعه اما يك ميهمان ويژه 
داشــتند، مهدى تاج رئيس فدراســيون فوتبال به همراه ابراهيم 
شكورى با حضور در اردوى تيم ملى ناهار را با هم خوردند و دقايقى 
را به صورت كاملا خودمانى با آنها گفت و گو كردند. مهدى تاج پس 
از ملاقات و گفت و گو با بازيكنان با كارلوس كى روش جلســه اى 
خصوصى تشكيل دادند و درباره شــرايط حاكم بر اردوى تيم ملى 
با هم به گفت وگو پرداختند.تمرين روز جمعه ملى پوشان ساعت 
16:30 ديروز به وقت تهران در ابوظبى برگزار شد، اين تمرين تنها 
چند دقيقه براى خبرنگاران باز بود كه برابر مقررات با حضور نماينده 
امنيتى AFC پس از پانزده دقيقه تمرين پشت درهاى بسته دنبال شد 
. هجوم گسترده خبرنگاران در ابوظبى كه براى پوشش ديدار افتتاحيه 
به اين شهر سفر كردند سبب شد جلسه تمرين تيم ملى با ترافيك فوق 
العاده اى رو به رو شود، اتفاقى كه نشان مى دهد ايران از نگاه بسيارى از 

رسانه هاى يكى از بخت هاى موفقيت در اين تورنمنت است.

حميدرضا خداشناس: سرانجام پس از گمانه زنى هاى فراوان 
و شايعاتى كه طى چند ماه گذشته در رسانه ها و در ميان اهالى 
ورزش مطرح بود، فرهاد مجيدى به كادر فنى استقلال اضافه شد.

صبح ديروز بود كه اين خبر بر روى خروجى خبرگزارى ها آمد و 
سرپرست استقلال با اعلام آن باعث شادمانى هواداران آبى شد. 

شماره 7 محبوب استقلال كه سال هاســت سايه او بر نيمكت 
استقلال سنگينى مى كند، طى ساليان اخير و بخصوص در اواخر 
حضور منصوريان در استقلال، همواره به عنوان يكى از نامزدهاى 
جدى نيمكت استقلال مطرح بوده است، اما او در زمانى تصميم 
به بازگشت به جمع آبى ها گرفت كه شايد شرايط از همه لحاظ 
برايش فراهم بوده اســت. تجريه اندوزى در عرصه مربيگرى با 
گذراندن كلاس هاى مختلف در خارج از كشور و سابقه همكارى 
با شــفر در امارات شــايد از مهم ترين دلايل بازگشت فرهاد به 

استقلال در اين برهه زمانى باشد.
مجيدى كه از لحاظ علم مربيگــرى به صورت تئورى همه چيز 
را آموخته حالا بهترين موقعيــت را دارد تا زير نظر يك مربى با 
تجربه بين المللى يعنى شــفر واحد هاى عملى اش را نيز پاس 
كند و با محبوبيتى كه در بين هواداران اســتقلال دارد به نوعى 
از حالا دورخيزى داشته باشــد براى آنچه كه بى شك يكى از 
آرزو هاى وى است. نيمكت استقلال يقينا جايى است كه خيلى 
از استقلالى هاى سابق آرزوى رسيدن به آن را دارند و حالا كه 
اين موقعيت براى مجيدى مهيا شده است به نظر حاضر نيست 
به اين راحتى آن را از دســت بدهد. البته اين گمانه ها در حالى 
مطرح مى شود كه با توجه به هزينه ارز و پول هاى سنگينى كه 
اين روزها مربيان خارجى درخواست دارند، مسئولان استقلال 
هم بدشــان نمى آيد براى فصل بعد هم مربى باب دل هواداران 
روى نيمكت داشته باشند و هم به نوعى در مخارج باشگاه صرفه 

جويى كنند. حالا حضور فرهاد روى نيمكت استقلال علاوه بر 
اينكه وزن فنى استقلال را بالا خواهد برد، سبب حضور بيشتر 
تماشاگران در ورزشگاه نيز خواهد شد كه اين هم پوئن مثبتى 
براى تيم استقلال است. بى شك از حالا هواداران استقلال منتظر 
بازى دربى هستند تا با  فرهاد باز هم شاهد موفقيت هاى زمان 

حضور مجيدى در استقلال باشند. در پايان بايد به اين نكته اشاره 
كرد كه شايد حضور فرهاد مجيدى در جمع آبى ها به مذاق خيلى 
از استقلالى ها كه اين روزها در عرصه مربيگرى براى خود اسم و 
رسمى جور كرده اند و هنوز نتوانسته اند به تيم محبوبشان نزديك 
شوند، خوش نيايد، ولى بى شك هواداران و طرفداران دو آتشه 

استقلال بابت اولين خريد نيم فصل فتحى از او سپاسگزارند.

 شفر:مجيدى روياهاى بزرگى براى مربيگرى دارد
وينفرد شفر سرمربى استقلال با اشاره به حضور فرهاد مجيدى در 
كادر فنى اين تيم گفت: من با فرهاد در الاهلى امارات كار كردم، او 
به عنوان يك مهاجم جوان به تيم ما آمد و توانستيم قهرمان ليگ 
شويم. اين قهرمانى، غافلگيرى بزرگى بود زيرا حدود 25 سال بود 

كه الاهلى قهرمان نشده بود.
وى افزود: من با 2 بازيكن بزرگ ايرانــى در امارات كار كرده ام، 
يعنى على كريمــى و فرهاد مجيدى و از آن زمــان با فرهاد در 
ارتباطم.  با فرهاد در خصوص استقلال و مسايل مختلف صحبت 
كرده ام، مى دانم او مى خواهد ياد بگيرد و روياهاى بزرگى براى 
مربيگرى دارد و مدرك مربيگرى خود را هم از انگلستان دريافت 
كرده است. در جلساتى كه داشتيم، گفت مى خواهد براى كمك 
و حمايت به استقلال بيايد و من از اين بابت خوشحالم و فرهاد 
حمايت من را دارد. او شخصيت و تجربه خوبى دارد و مى تواند به 

ما كمك كند. من هم به او كمك مى كنم.

 گزارش قدس از محل اردوى ملى پوشان 

آسمان تيم ملى آفتابى است
فرهاد مجيدى دستيار شفر شد

«هفت محبوب» به خانه بازگشت

ورزش: برانكو ايوانكوويچ در حالى نام گادوين منشا را در ليست فروش باشگاه پرسپوليس قرار داد كه عملكرد اين بازيكن در 
نيم فصل سپرى شده چندان هم بد نبود. اگرچه آمار گلزنى منشا در پرسپوليس اصلاً قابل دفاع نيست، اما دوندگى، تأثيرگذارى 
و موقعيت سازى او براى بازيكنان كنارى اش در تركيب سرخپوشان خوب بوده است. با توجه به همين قضيه خود منشا وقتى 

متوجه شد بايد براى تسويه حساب با پرسپوليس به ايران برگردد، شوكه شد.

شوكه شدم!
گادوين منشا در گفت وگو با تسنيم در مورد جدايى غيرمنتظره اش از پرسپوليس، اظهار داشت: ابتدا وقتى اين خبر به گوشم 
رسيد، شوكه شدم، چون واقعاً باور نداشتم كه برانكو مرا در اختيار باشگاه قرار داده است. البته خيلى زود با اين قضيه كنار آمدم، 

به عنوان يك فوتباليست حرفه اى شرايط را پذيرفتم و حالا به آينده فكر مى كنم.

در سخت ترين روز ها پرسپوليس را ترك نكردم
وى در پاسخ به اين پرسش كه آيا به خاطر عملكرد فنى از پرسپوليس كنار گذاشته شده 
يا مسائل ديگرى در ميان بوده اســت، تصريح كرد: در اين مورد من نبايد پاسخ دهم. 
عملكرد من در پرسپوليس مشخص است. در هر بازى كه براى اين تيم به ميدان رفتم 
تمام تلاشم اين بود كه در زمين بازيكنى مؤثر باشم. هواداران در اين مورد بهترين قاضى 
هستند. آن ها مى دانند منشا در سخت ترين روز ها پرسپوليس را ترك نكرد. در شرايطى 
كه طلب زيادى از باشگاه داشتم و مى توانستم خيلى راحت قرارداد خود را يكطرفه فسخ 
و كل پولم را بگيرم، اما اين كار را به خاطر هواداران نكردم. الان هم ناراحت 
نيستم كه چرا اين كار را انجام ندادم و فقط انتظار دارم باشگاه در قبال 

من به تعهداتش مالى اش عمل كند.

آمار دوندگى ام مشخص است
مهاجم تيم فوتبال پرســپوليس در واكنــش به اين موضوع 
كه عملكــرد او در امر گلزنى در پرســپوليس برخلاف تيم 
سابقش پيكان خوب نبوده اســت، خاطرنشان كرد: شايد 
برخى عملكرد يك مهاجم را فقط در گلزنى بدانند، اما واقعاً 
اين طور نيست. من در تركيب پرسپوليس تلاشم اين بود 
كه بازيكن مؤثرى باشم و آمار دوندگى ام در زمين مشخص 
است. شايد براى اينكه صاحب توپ شوم مجبور بودم بارها به 
عقب برگردم و حداقل بازيكنان كنارى خود را صاحب موقعيت 
گل كنم. يــك مهاجم براى اينكه گل بزنــد بايد صاحب موقعيت 
شود، اتفاقى كه براى من در پرسپوليس كمتر رخ داد. وظيفه ام در 
پرسپوليس خيلى متفاوت با پيكان بود و اصلاً نبايد عملكرد من در 

اين دو تيم با هم مقايسه شود.

پيشنهادات را بررسى مى كنم
منشــا در پايان راجع به تيم آينده اش گفت: قبل از هر چيز بايد 
تكليفم با پرسپوليس مشخص شود. من طلب زيادى از باشگاه دارم 
و بايد در اين مورد صحبت كنيم. پيشنهادات زيادى از تيم هاى 
ايرانى و خارجى به مديربرنامه هايم رسيده است و سعى مى كنم 

بهترين تصميم را بگيرم.

ليست خروجى برانكو مشخص شد
سرمربى تيم فوتبال پرسپوليس سه بازيكن را از تيمش كنار گذاشت.

گادوين منشا، شاهين عباسيان و احمد بهاروند نفراتى هستند كه 
برانكو نام آن ها را از ليست مسافران قطر خارج كرد. اين بازيكنان 
تحت قرارداد باشگاه پرسپوليس هستند و به نوعى در نيم فصل به 
فروش مى رسند. در اين بين مبلغ قراداد منشا با دو بازيكن ديگر قابل 

مقايسه نيست و او بيش از 250 هزار دلار از پرسپوليس طلبكار است.

 هواداران بهترين قاضى در مورد عملكرد من هستند

گادوين منشا: از تصميم برانكو شوكه شدم
على عبداحد: هفته هشتم از دور رفت ديدارهاى ليگ 
برتر بسكتبال كشــور در حال پيگيرى شد كه دو ميزبان 
بازيها پيروز شدند و دو ميزبان ديگر مغلوب بودند. در بندر 
امام تيم پتروشيمى در ديدارى نفس گير و نزديك مقابل 
تيم پالايش نفت آبادان (ميهمان) با نتيجه 68 بر 62 پيروز 
شد تا آبادانى ها دومين شكست پى در پى خود را هم دشت 
كنند. (نفتى ها در هفته هفتم نيز به شيميدر تهران باخته 
بودند). پتروشــيمى بندر امام با توجه به اينكه هفته نهم 
اســتراحت دارد بنابراين با 8 بازى و 8 برد و بدون باخت 
و كســب 16 امتياز قهرمان نيم فصل ليگ برتر بسكتبال 
اســت و آبادانى ها با 5 پيروزى و 2 شكست و 12 امتياز  و 

يك بازى كمتر سوم جدول هستند. 
دومين ميزبــان پيروز، تيم ذوب آهن اصفهان اســت كه 
در رقابتى ميلى مترى تيم قدرتمند شهردارى گرگان را 
با نتيجه 74 بر 69 از پيش رو برداشــت. اما اولين ميزبان 
مغلوب تيم پگاه تهران بود كه بــازى را 63 بر 77 به تيم 
همشــهرى خود نيروى زمينى تهران واگذار كرد. نيروى 
زمينى ها با 10 و پگاهى ها با 8 امتياز مكان هاى ششــم و 

هشتم جدول را در اختيار دارند.
 دومين ميزبان شكســت خورده، تيم نهم جدولى پدافند 
رعد دزفول بود كه پذيراى تيم هفتم جدول، آويژه صنعت 
مشــهد شــد. ديدار اين دو تيم نيــز از جذابيت خاصى 
برخوردار بود، زيــرا دزفولى ها كه تمــام بازيهاى خود را 
باخته بودند، مصمم بودند حداقل اولين پيروزى را مقابل 
تيم ميهمان بدست آوردند و مشــهدى ها كه هفته قبل 
پگاه ايران را شكســت داده بودند براى پيروزى روحيه اى 

مضاعف داشتند.
بازى پاياپاى اين دو حريف در پايان وقت قانونى با تساوى 
75 بر 75 به ثبت رسيد تا پيروز نهايى در اورتايم (5 دقيقه 

وقت اضافه) معرفى شــود. در وقت اضافه دزفولى ها 10 و 
مشهدى ها 16 امتياز گرفتند تا در پايان پيروزى 91 بر 85 

آويژه صنعت مشهد اعلام شود. 
در اين بازى سينا هاديزاده 19 ، ســجاد ابراهيمى 16 و 
اميرحسين تاتارى و ابوالفضل سيدى هر كدام 15 امتياز 

براى ميهمان كسب كردند.
آويژه صنعت با 2 پيروزى و 5 باخــت و 9 امتياز و پدافند 
رعد دزفــول با 7 باخت و بــدون پيــروزى و 7 امتياز در 

جايگاههاى هفتم و نهم جدول ثابت ماندند.

ورزش: روز پنج شنبه طى مراسمى با حضور معاون شهردار 
اعضاى هيئت مديره انجمن نويسندگان و عكاسان ورزشى 
و جمعى از پيشكســوتان ورزش اســتان از سالها زحمات 
استاد محمدرضا خزاعى در عرصه رسانه و ورزش تقدير و 
قدردانى شد. در اين مراسم كه در منزل استاد خزاعى برگزار 
شد حسن نورى معاون ســلامت و تربيت بدنى شهردارى 
مشــهد ضمن تاكيد بر تكريم پيشكســوتان عرصه خبر و 
ورزش توسط شهردارى افزود : چنين برنامه هايى همچون 
گذشته در آينده نيز براى تكريم پيشكسوتان انجام خواهد 
شد و سعى بر اســتفاده از تجربيات اين عزيزان در پيشبرد 
اهداف ورزشى شهر و استان است. همچنين استاد خزاعى 
كه در سالهاى گذشته دبيرسرويس ورزش روزنامه قدس 
هم بوده اند در اين برنامــه به بيان تجربيات خود در عرصه 
ورزش هايى چون بسكتبال ،هندبال و پينگ پنگ پرداخت 

و از سالها مديريت خود در ورزش و مطبوعات كشورى گفت 
.شايان ذكر است در پايان اين دورهمى با هدايا و يادبودهايى 
از سوى تربيت بدنى شهردارى از محمدرضا خزاعى قدردانى 

و تجليل شد.

 تجليل از دبير سرويس ورزش اسبق روزنامه قدس

 پتروشيمى قهرمان نيم فصل ليگ برتر بسكتبال شد

صعود آويژه صنعت  

در سخت ترين روز ها پرسپوليس را ترك نكردم
وى در پاسخ به اين پرسش كه آيا به خاطر عملكرد فنى از پرسپوليس كنار گذاشته شده 
يا مسائل ديگرى در ميان بوده اســت، تصريح كرد: در اين مورد من نبايد پاسخ دهم. 
عملكرد من در پرسپوليس مشخص است. در هر بازى كه براى اين تيم به ميدان رفتم 
تمام تلاشم اين بود كه در زمين بازيكنى مؤثر باشم. هواداران در اين مورد بهترين قاضى 
هستند. آن ها مى دانند منشا در سخت ترين روز ها پرسپوليس را ترك نكرد. در شرايطى 
كه طلب زيادى از باشگاه داشتم و مى توانستم خيلى راحت قرارداد خود را يكطرفه فسخ 
و كل پولم را بگيرم، اما اين كار را به خاطر هواداران نكردم. الان هم ناراحت 
نيستم كه چرا اين كار را انجام ندادم و فقط انتظار دارم باشگاه در قبال 

من به تعهداتش مالى اش عمل كند.

آمار دوندگى ام مشخص است
مهاجم تيم فوتبال پرســپوليس در واكنــش به اين موضوع 
كه عملكــرد او در امر گلزنى در پرســپوليس برخلاف تيم 
سابقش پيكان خوب نبوده اســت، خاطرنشان كرد: شايد 
برخى عملكرد يك مهاجم را فقط در گلزنى بدانند، اما واقعاً 
اين طور نيست. من در تركيب پرسپوليس تلاشم اين بود 
كه بازيكن مؤثرى باشم و آمار دوندگى ام در زمين مشخص 
است. شايد براى اينكه صاحب توپ شوم مجبور بودم بارها به 
عقب برگردم و حداقل بازيكنان كنارى خود را صاحب موقعيت 
گل كنم. يــك مهاجم براى اينكه گل بزنــد بايد صاحب موقعيت 
شود، اتفاقى كه براى من در پرسپوليس كمتر رخ داد. وظيفه ام در 
پرسپوليس خيلى متفاوت با پيكان بود و اصلاً نبايد عملكرد من در 

اين دو تيم با هم مقايسه شود.

پيشنهادات را بررسى مى كنمپيشنهادات را بررسى مى كنم
منشــا در پايان راجع به تيم آينده اش گفت: قبل از هر چيز بايد 
تكليفم با پرسپوليس مشخص شود. من طلب زيادى از باشگاه دارم 
و بايد در اين مورد صحبت كنيم. پيشنهادات زيادى از تيم هاى 
ايرانى و خارجى به مديربرنامه هايم رسيده است و سعى مى كنم 

بهترين تصميم را بگيرم.

ليست خروجى برانكو مشخص شدليست خروجى برانكو مشخص شد
سرمربى تيم فوتبال پرسپوليس سه بازيكن را از تيمش كنار گذاشت.

گادوين منشا، شاهين عباسيان و احمد بهاروند نفراتى هستند كه 
برانكو نام آن ها را از ليست مسافران قطر خارج كرد. اين بازيكنان 
تحت قرارداد باشگاه پرسپوليس هستند و به نوعى در نيم فصل به 
فروش مى رسند. در اين بين مبلغ قراداد منشا با دو بازيكن ديگر قابل 

مقايسه نيست و او بيش از 
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ادب و هنر

خبر

قاف به چاپ نهم رسيد 
ادب و هنر: كتاب قاف، 
آخرين  زندگى  بازخوانى 
پيامبر با ويرايش ياسين 
حجازى در سال 1394 از 
سوى انتشارات شهرستان 
ادب منتشــر شد كه در 
كمتر از 10 روز به چاپ 
دوم رســيد. اكنون اين كتاب 1162 صفحه اى، به چاپ نهم رسيده است. 
بســيارى از منتقدان، اثر حجازى را يك نوع «كولاژ» موفق مى دانند كه با 
اســتفاده از تصويرها، پاره اى از يك نامه يا گفت و شنود ها و كنار هم قرار 
دادن آن ها، داســتان را نگاشته اســت. هر كدام از خرده داستان ها تكه اى 
از يك «كولاژ» اســت كه از چيدن و كنار هم گذاشتنشــان مى توان اصل 
واقعه را فهميد و يكپارچه كولاژ را ديد. كتاب هايى كه منابع اينچنين اثرى 
بوده اند آنچنان درگير اسناد و توضيح و تحليل بوده اند كه به مخاطب عمومى 
اجــازه نمى دادند ماجرا را به خوبى دريافت كند. حالا «قاف» اين برداشــت 
را هنرمندانه آســان كرده اســت. كتابى كه آماده سازى آن سه سال طول 
كشــيده است، از زمان چاپ اول بسيار مورد استقبال مخاطبان قرار گرفته 
است. نوبت هاى متعدد چاپ اين كتاب، گواه اين ادعاست. به اذعان چندى 
از طراحان گرافيك كه نســخه منتشر شده اين كتاب را ديده اند، طراحى و 
صفحه بندى قاف بسيار منحصر به فرد بوده است. بسيارى از آن ها طراحى و 
ابعاد مناسب  آن را جزء ويژگى هاى اصلى اين كتاب مى دانند. طراحى جلد 
اين كتاب را مجيد زارع انجام داده اســت. مجيد زارع، از طراحان برجسته 
كشور است كه او را بيشتر با جلد كتاب هاى مختلفى كه با سبك و سياقى 
خاص طراحى كرده اســت، مى شناسند. زارع حالا براى كتاب «قاف» علاوه 
بر انتخاب تصويرى خاص از نگاره هاى خمسه نظامى، تصويرى با محتوايى 
عميق را نيز مورد نظر قرار داده است و آن، تصوير معراج است كه بشدت، 

هم از نظر شكلى و هم از نظر محتوايى با اثر همخوانى دارد.

برگزيدگان «داستان هاى حماسى»  معرفى شدند 
ايبنا: نخســتين جايزه 
«داســتان هاى حماسى» 
بــا موضوع اقتبــاس از 
حماسى  داســتان هاى 
توران  و  ايــران  رزمنامه 
در شاهنامه فردوسى، به 
همت حوزه هنرى انقلاب 

اسلامى خراسان رضوى برگزار شد.
فراخوان اين جايزه در شــهريور ماه منتشر شد و در مجموع 223 طرح از 
182 نويسنده به دبيرخانه جايزه ارسال شد. هيئت داوران نخستين جايزه 
داستان هاى حماسى، متشكل از على اصغر عزتى پاك، قاسمعلى فراستى، 
دكتر حسين شهرستانى و زهرا زواريان، پس از بررسى و داورى طرح هاى 

ارسالى، بيانيه اى را منتشر كردند.
متن بيانيه به شرح ذيل است:

به نام خداوند جان و خرد هيئت داوران نخســتين جايزه  داســتان هاى 
حماســى با افتخار اعلام مى دارد كه مجموعه طرح هاى ارسالى به مرحله 
اول ايــن فراخوان براى خلق رمان با رويكردهاى حماســى، مجموعه اى 
ارزشــمند از ايده هايى است كه روح هويت ايرانى در آن ها متجلى است. 
روحيه  والا و اميدآفرين  جارى در اين آثار، با نگاهى عميق و شوق انگيز به 
مســائل و وقايع معاصر كشور، اين انتظار را ايجاد مى كند كه در آينده اى 
نزديك شــاهد انتشار رمان هايى باشيم كه از سرچشمه  جوشان شاهنامه 
بزرگ ســيراب اند و با الگو قــرار دادن آن مايه  مباهات كشــور خواهند 

شد.
هيئت داوران نخســتين فراخوان اميدوار اســت كه اين حركت پربركت 
در ســال هاى آتى با غناى بيشترى ادامه پيدا كند تا جريان داستان هاى 
حماسى با رويكردى نو در كشور فراگير شود، جريانى كه بتوانيم با تكيه بر 
ماهيت انقلاب اسلامى آن با جهان گفت وگو كنيم و هويت ايرانشهرى را به 

ديگر ملت ها معرفى كنيم. 
ادبيات حماسى براى هر ملتى در هر دوره ضرورت است و ما امروز در متن 
اين ضرورتيم. بنا بر اعلام دبيرخانه نخستين جايزه داستان هاى حماسى، 
پس از اين مرحله، صاحبان طرح ها بايد داستان هاى خود را بر اساس طرح 

ارسالى نوشته و به دبيرخانه جايزه ارسال كنند.
براساس آنچه در متن فراخوان جايزه آمده است، پس از مرحله نگارش، به 
سه داستان برتر جوايزى اهدا مى شود، آثار منتخب در قالب كتاب منتشر 
مى شوند و اين كتاب طى مراسمى در ارديبهشت ماه 1398 رونمايى خواهد 

شد.

مهدى نصيرى نويسنده و كارگردان تئاتر در گفت و گو با قدس:

تهران، بودجه تئاتر شهرستان ها را مى بلعد
 ادب و هنر/ آرش شــفاعى  مهدى نصيرى، 
نويســنده و كارگردان تئاتر و استاد دانشگاه، اخيراً 
موضوع حلقه بسته داورى ها در جشنواره هاى تئاتر 
را مطرح كرده و از عملكرد اين حلقه در ســال هاى 
اخير بشدت انتقاد كرده است. او در گفت و گويى با 
خبرنگار ما درباره اثرات انتخاب ها و گزينش هاى اين 
گروه در ســال هاى اخير به تفصيل صحبت كرده 

است. اين گفت و گو را بخوانيد:

 داورى و گزينش ها در جشنواره هاى تئاتر 
بحث جديدى نيست، چرا اين موضوع دوباره 

مطرح شده است؟
بحث جديدى نيســت چون من خودم چند سال 
پيش در روزنامه قدس در اين باره يادداشتى نوشته 
بودم، اما مسئله اين است كه در حال حاضر گروه هاى 
جوان و متقاضى حضور در عرصه تئاتر زياد شده اند و 
طرح اين بحث ضرورت بيشترى پيدا مى كند، چون 
تعداد متقاضيان كه بيشتر مى شود، راهكار اين است 
كه گزينش صورت بگيرد و اين انتخاب حلقه داوران 
و گزينشگران را پركارتر مى كند و در سال هاى اخير 
داورى را به يك شــغل تبديل كرده است. مسئله 
ديگر اين است كه اين حلقه، در اين سال ها تنگ تر 
و تنگ تر شــده اســت. اتفاقى كه افتاده اين است 
كه ما آثار تئاترى زيادى داريم كه در جشــنواره ها 
و اجراهــاى عمومى اجرا مى شــوند و همه اين ها 
ضعف هاى مشتركى دارند كه از گزينش ها مى آيد. 
حلقه محدود 10 تا 15 نفره اى اســت كه كارها را 
براى جشنواره ها و اجراها انتخاب مى كنند و همين 
افراد هستند كه تعيين مى كنند چه كارهايى با چه 
رويكردهايى مطرح شوند. اين حلقه معيار درستى 
هم براى انتخاب ندارند. در بين اين افراد كســانى 
هستند كه صلاحيت و مشروعيتى كه براى داورى 
پيــدا كرده اند به خاطر آثارى اســت كه قبلاً توليد 
كرده اند، اما اين افراد سال هاســت كه كارى توليد 
نكرده اند، بلكه مشغول داورى هستند. در طول يك 
سال، خوانش متن يعنى انتخاب نمايشنامه، بازبينى 
و داورى در 30 جشنواره از جمله جشنواره تئاتر فجر 
كه از همه تأثيرگذارتر است به عهده افرادى محدود 
و با سليقه اين افراد است و وقتى پشت اين سليقه، 
آگاهى و دانش درســتى نباشد، يك نسخه از تئاتر 
تكثير و الگوسازى مى شود. قبلاً خيلى آسيب هايش 

ديده نمى شد ولى اكنون ديده مى شود.

 تأثير جشنواره تئاتر فجر بر حركت كلى 
تئاتر كشور از نظر شما چيست؟

در ايــران جشــنواره چگونه اتفاق افتــاد؟ پس از 
انقلاب عمــلا ً اجراى عمومى تعطيل شــده بود 
و تئاتر زنده نبود. جشــنواره تئاتــر فجر به عنوان 
جشن انقلاب براى هنرهاى مختلف، طراحى و در 
كنار آن جشنواره هاى استانى راه اندازى شد. آقايان 
عبدخدايى، منتظرى و بزرگمهر اين جشنواره ها را 
با تعريفى كاملاً ايرانــى راه اندازى كردند. اين افراد 
مى گفتند، نمى دانيم واقعاً چقدر علاقه مند به تئاتر 
در سراســر ايران داريم. جشنواره هاى استانى براى 

كشــف استعدادها و معرفى به ويترين اصلى يعنى 
جشــنواره فجر طراحى شد. يك گروه از تئاترى ها 
مثل آقــاى فرهنگ و قادرى و فــلاح و ديگران با 
لندرور از اين استان به آن استان مى رفتند و كارها 
را انتخاب مى كردنــد. اكنون 60 درصد هنرمندان 
تئاتــر حرفه اى در تهران همان ها هســتند. بعد از 
10 سال اگر مى پرسيدند شما اين همه پول خرج 
كرديد، نتيجه اش چه بود، پاسخش اين بود كه ما 
600 هنرمند از سراسر كشــور را كشف و معرفى 
كرديــم. آقاى كــوروش زارعــى را از ميناب پيدا 
كرديم. اما بعد از چند ســال با پايان جنگ، حوزه 
تئاتر كمى  وضعيتش بهتر مى شود و اين جشنواره ها 
زياد مى شوند، چون هر سازمان و نهادى مى خواهد 
بودجه فرهنگى اش را همــراه با كاركرد تبليغاتى 
صرف كند و از آنجاست كه ديگر سفر با لندرور براى 
انتخاب تئاتر، جايش را مى دهد به شغلى تازه متولد 
شده به نام داورى تئاتر. از اينجا به بعد جشنواره ها 
يك گروه از هنرمندان جشنواره اى تربيت مى كنند 
كه اگر جشــنواره ها تعطيل شــوند، زندگى شان 

تعطيل مى شود. 

 با توجه به راه افتــادن تئاتر خصوصى و 
اينكه نمايش خارج از محيط جشنواره فعال 
نمى كنيد آن فضا شكسته شده  است، فكر 

است؟ 
آن فضا شكســته نشده اســت. يك عده زيادى از 
جوانان جــذب فضاى عمومى شــده اند، اما اغلب 
شكســت مى خورند، اما كســانى كــه در فضاى 
جشــنواره اى حضور دائمى  دارند، نه تنها شكست 
اقتصادى نمى خورند، حتى ممكن است جايزه هم 
ببرند. وقتى تئاتر براى گروه و داور شغل شد، همان 
نمايش را از اين جشنواره به آن جشنواره مى برد و 

هميشــه پول در مى آورد. كسى كه در حوزه تئاتر 
خصوصى كار مى كند، اين امنيت شــغلى برايش 
تضمين شده نيست و مجبور است به شكلى از تئاتر 
تن بدهد كه براى خــودش مؤلفه هايى دارد كه با 
نفس هنر در تضاد اســت. اجازه داده ايم گروه هاى 
زيادى در حوزه تئاتر خصوصى فعال شــوند كه در 
اينجا ديگر داوران نيســتند كه بايد انتخاب كنند، 
مخاطبان بايد انتخــاب كنند، اما اين پيوند را بايد 
نقد ايجاد كند كه به دليل ضعف ما در نقد، منتقد 
هم نمى تواند پيوند ميان تئاتر خصوصى و مخاطب 

را برقرار كند. 

 سرانجام نقش دولت را بايد در كجا تعريف 
كنيم؟ اگر بخواهد دخالت كند كه همه معترض 
مى شوند و اگر دخالت هم نكند، وضعيت فعلى 

پيش مى آيد.
در همه جاى جهان نظارت نداريم، ارزشيابى داريم 
اما در اينجا شــوراهاى نظارت اصلاً ارزشيابى كيفى 

نمى كنند بلكــه فقط به صورت يــك مميز عمل 
مى كننــد. دولت همه جاى دنيــا حمايت مى كند 
كه هم ايجاد اشــتغال بشود و هم در حوزه فرهنگ 
فعاليت مداوم حفظ شود. دولت ما بايد رويكردش را 
اصلاح كند. يك سرى از جشنواره ها بايد اصلاً حذف 
شوند به خاطر اينكه دستاوردى ندارند. در هيچ جاى 
جهان كشورى نداريم كه 60 جشنواره تئاتر در سال 
برگزار كند به جز ايران. حتى در فرانسه كه اين همه 
هنرمنــد بزرگ تئاتر به جهان معرفى كرده اســت 
در ســال حداكثر پنج جشنواره برگزار مى شود. اين 
جشــنواره ها هنرمند را به سمت يك تئاتر معيوب 
هدايت مى كنــد و به او مى گويد به من نمايش بده 
تا هم من و هم تو از اين منتفع شويم. از طرف ديگر 
داورى و ارزشيابى بايد اصلاح شود. اكنون در تهران 
بيش از 80 تئاتر اجرا مى شــود كه بيش از 60 تا از 
آن ها روايت اول شخص دارد، يعنى داستان است و 
اصلاً تئاتر نيست. اين اشتباه از كجا ناشى مى شود؟ 
از داورى بد. وقتى من در مهم ترين جشنواره ام اعلام 
مى كنم اين تئاتر برگزيده است يعنى دارم الگو معرفى 
مى كنم و ديگران به اين سمت مى روند كه از اين الگو 
تبعيت كنند و وقتى اين الگو اشتباه باشد، داريم اين 
اشتباه را صادر مى كنيم. هر سال دبيرهاى جشنواره 
آمده اند يك جشــنواره اى با برنامه و نگاه خودشان 
برگزار كرده اند، چون اصلاً جشنواره برنامه و هدفى 
براى خود ندارد. ما 20 ســال است داريم جشنواره 
را بين المللى برگزار مى كنيم ولى هميشــه سوارى 
داده ايم. هيچ كدام از ميهمانانى كه آمده اند و اصفهان 
و كاشانشــان را هم رفته اند، نه تئاترى آورده اند و نه 
تئاترى برده اند و حتى نتوانسته ايم تئاترمان را صادر 
كنيم. يكى از اتفاقات بدى كه در جشــنواره هاى ما 
مى افتد اين است كه ما هر سال 60 جشنواره برگزار 
مى كنيم و در هر جشنواره 3 جايزه نمايشنامه نويسى 

برگزار مى كنيم يعنى در ســال 180 نمايشــنامه 
برگزيده داريم ولى در ســال يك نمايش خوب هم 
نداريم. حتى همين هايى را كه انتخاب مى كنيم، رها 

مى كنيم و كارى به كارشان نداريم.

 داوران محدود و حلقه بسته آدم هايى كه 
دولت آن ها را به عنوان كارشناس قبول دارد، 
در همه رشته ها هســت، چرا در تئاتر اين 

حساسيت به اين حلقه داورى وجود دارد؟ 
در تئاتر 32 جشــنواره استانى برگزار مى كنيم كه 
هر اســتان 3 داور را از تهران دعوت مى كند. يك 
استان مثل سيستان 30 ميليون تومان كل بودجه 
جشــنواره اش هست كه اين مقدار هم در حقيقت 
70درصد بودجه تئاترى ســال استان است. از اين 
30 ميليون تومان، 20 ميليون تومان را به آن داوران 
مى دهد. اگر 6 گروه در اســتان فعال باشند يعنى 
60 نفر اعضاى گروه ها 10 ميليون مى گيرند اما آن 
3 نفر، 20 ميليون! اصلاً تناسبى نيست. درحقيقت 
ايــن داوران از تهران آن يــك ذره پولى را هم كه 
استان دارد، مى بلعند درحالى كه مى شود اين پول 
در خود اســتان هزينه بشــود و به گروه هاى فعال 
استان برسد. اين سازو كار اشتباه، دارد استان ها را 
نابود مى كند. اين داوران براساس يك سرى روابط، 
بودجه تئاتر يك اســتان را مى خورند و حتى تأثير 
مثبت هم ندارند بلكه ممكن است تأثير منفى هم 
داشته باشــند. اين آسيب دامن خود هنرمندان را 
هم مى گيرد. آقاى نادر برهانى مرند ركورددار داورى 
در اين جشنواره هاست و امسال هم دبير جشنواره 
اســت. او سال هاست تئاتر كار نمى كند يا كارهايى 
هم كه مى كند كيفيت آثار قبلى اش را ندارد، چون 
هميشه مشغول داورى اســت. در همه جاى دنيا 
هنرمند مشــغول فعاليت خلاق هنرى است اما ما 
همان هنرمند را مشــغول كرده ايم كه از مشهد به 
اردبيــل و از آنجا به يك شــهر ديگر برود و داورى 
كند. اين وسط يك سرى توريست هنرى هم داريم 
كه آن يك بحث ديگرى اســت. آقاى فرهاد آييش 
را دعوت مى كنيم تا به همراه همسرشان به تبريز 
بيايند و بچرخند و ما هم پز چهره بودنشان را بدهيم. 
سليقه تئاتر ايران را همين داوران تعيين مى كنند. 
آقاى چرمشير گفته است تئاترها همگى به مونولوگ 
تبديل شده است، خب آقاى چرمشير، شما 15 سال 
اســت دارى انتخاب مى كنى. من يك جدول تهيه 
كرده ام كه نشــان مى دهد در جشنواره هاى زيادى 
ايشــان داور بوده است. وقتى 700 اثر به جشنواره 
مى آيد و شما داريد از بين آن ها انتخاب مى كنيد، 
بعــد خودتان هم انتقاد مى كنيد؟ يكــى از داوران 
جشــنواره از بين كارهايى كه رسيده است، 30 اثر 
را انتخاب كرده است مشخص است كه همه كارها 
شبيه هم مى شــود، درحالى كه قبلاً جشنواره اين 
گونه نبود.اثرى كه رضا صابرى از مشهد مى آورد با 
اثرى كه ايرج صغيرى از بوشهر مى آورد، از زمين تا 
آسمان متفاوت بود، تئاترى شاداب و زنده؛ اما امروز 
يك تئاتر مرده و بى تحرك را شــاهديم كه 10 نفر 

آدم دارند 15 سال آن را انتخاب مى كنند.

در «عصرانه داستان نويسان رضوى» مطرح شد

معنويت از ادبيات شهرى رخت بربسته است 
ادب و هنر: در فروشگاه مركزى كتاب و محصولات فرهنگى به نشر 
(انتشارات آستان قدس رضوى) پنجاهمين «عصرانه داستان نويسان 
رضوى» با حضور جمعى از اســاتيد عرصه نويسندگى و نويسندگان 

نوقلم برگزار شد. 
ســيد عليرضا مهرداد، نويسنده و منتقد ادبيات داســتانى در اين مراسم گفت: با 
مطالعه آثار نويسندگان هنوز نتوانســته ام چهره اى روشن و سرشار از معنويت از 
ادبيات شهرى پيدا كنم. وقتى پاى قلم به ميان مى آيد، معنويت از ادبيات شهرى 

رخت برمى بندد. 
وى با طرح مبحث ادبيات شــهرى و پيونــد آن با معنويت اظهار كرد: از هنگامى 
كه مهاجرت از روســتا به شهر صورت گرفته است، ادبيات نيز به دو دسته ادبيات 
شهرى و روستايى تقسيم شده است؛ آپارتمان، ترافيك، فضايى بدون باغ و درخت 
را جزئى از شهر تصور مى كنيم و هر آنچه را در باغ و بوستان و فضاهاى دلچسب 
وجود دارد، در ذهن خود روستا تصور مى كنيم كه ردپاى اين عوامل در نوشته هاى 
نويسندگان نيز مشخص است و سبب شده «ادبيات شهرى پليد» جاى خود را در 

نوشته ها پيدا كند.
مهرداد يادآور شد: بايد براى نگارش يك قصه جزئيات پيرامون خود را به دقت تماشا 

كنيم و از همين پيرامون خود به دنبال كشــف باشيم، در همين كوچه خيابان ها، 
آپارتمان هــا و... آدم هاى زيادى هســتند كه اگر با ذره بيــن نگاه كنيم، مى توانيم 

داستان هاى جذابى خلق نماييم.
در ادامه اين نشســت سعيد تشــكرى به عنوان دبير علمى و محتوايى «عصرانه 
داستان نويســان رضوى» با بيان اينكه اين نشست ها به عدد 50 و در آستانه يك 
سالگى راه اندازى رسيده است، گفت: در اين جلسات نوقلمان و اساتيد با خوانش 

داستان هايى در حوزه زائر و زيارت و امام رضا (ع) حضور پيدا مى كنند.
وى همچنين ادامــه داد: اميدواريم برگزارى «عصرانه داستان نويســان رضوى در 
ســه شنبه هاى به نشر» علاوه بر مشهد در ساير شهرهاى استان خراسان رضوى و 

سپس به همه مراكز استان ها گسترش پيدا كند.
تشــكرى همچنين از انتشــار جلد اول كتاب «به صرف عصرانه» خبر داد و گفت: 
مجموعه اى از 20 داســتان كوتاه كه در طول جلسات عصرانه خوانش شده است 
بزودى توســط انتشارات آستان قدس رضوى منتشر و در اختيار علاقه مندان قرار 

مى گيرد.
دبير سلســله نشست هاى عصرانه داستان نويســان رضوى تصريح كرد: گاهى در 
داستان به سمت موضوعاتى مى رويم كه نسبت به آن شناختى نداريم لذا داستان 

ما بوى شعار مى گيرد، اينكه در نگارش يك داستان فقط كليات ديده مى شود و با 
جزئيات مسائل درگير نمى شويم، سبب عدم جذب مخاطب مى شود؛ بنابراين وظيفه 

نسل ما انتقال تجربه به نويسندگان نوقلم است.
تشــكرى در پايان با بيان اينكه با فقدان قصه گويى مواجه هســتيم، تأكيد كرد: 
قصه هايى كه در اين زمانه نوشته مى شوند پر از حكمت و انسان هاى حكيم اند كه 
قصه را جمع بندى مى كنند و درباره آن حكم مى دهند، در حالى كه آن كشف هايى 
كه در طول داستان به آن مى رسيم سبب مى شود داستان نويسى ما به چشم بيايد 

لذا بايد كنش در داستان نويسى به اين نسل برگردد.

ادبيات

برش

وقتى من در مهم ترين جشنواره ام 
اعلام مى كنــم اين تئاتر برگزيده 
اســت يعنــى دارم الگــو معرفى 
مى كنم و وقتى اين الگو اشــتباه 
باشد، داريم اين اشتباه را صادر 
مى كنيــم. هــر ســال دبيرهــاى 
جشنواره آمده اند يك جشنواره اى 
با برنامه و نگاه خودشــان برگزار 
كرده انــد، چــون اصلاً جشــنواره 

برنامه و هدفى براى خود ندارد

برش
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خبر

«دستكش ننه عصمت» چند سالى هست كه تبديل به يكى از نمادهاى جشنواره 
مردمى فيلم عمار شده است يكى از جوايز جشنواره عمار است كه به صورت ساليانه 
به يكى از چهره هاى فرهنگى كشور اهدا مى شود. «عصمت فلكيان»، مادر يزدى كه 
امروز به سختى قادر به راه رفتن است، مادر فداكار ايرانى است كه اين جايزه از تلاش 
چندساله او الهام گرفته شده است. «ننه عصمت» از زمان جنگ تحميلى تا حدود 
10 سال پيش براى رزمندگان و مرزداران كشور دستكش كاموايى مى بافته است، 
حتى اقوام نزديكش تا بيست و چند سال از ماجراى بافتن دستكش براى رزمندگان 
مطلع نبودند. او در چند سال اخير از زنان و دختران ايرانى خواسته بود تا همانند 
ســال هاى دفاع مقدس و همزمان با فرا رسيدن فصل سرما، با بافتن دستكش، به 
يارى مدافعان حرم كه براى دفاع از حريم اهل بيت(ع) و اسلام مى جنگند، بشتابند. 
تاكنون چهره هايى نظير مسعود ده نمكى، محمدباقر مفيدى كيا، محسن اردستانى 
رستمى و مهدى نقويان موفق به دريافت اين جايزه شده اند.يادگار سنتى جشنواره 
عمار امسال به زهرا چخماقى رسيد. خبرنگارى كه با سوژه هاى جنجالى اش در 
حوزه فرهنگ مورد توجه رســانه ها قرار گرفته است. رويكرد 
جسورانه، مهم ترين وجه تمايز گزارشات و توليدات چخماقى 
اســت. او در كنار كار تهيه گزارش هاى خبرى مستند، به كار 
گويندگى و اجراى خبر در بخش خبر مشغول است. چخماقى 
هنگام دريافت اين جايزه گفت: خوشحالم از حضور در اين 
جمع و نمى دانم كجا بهتر از جشــنواره عمار مى توانستم 
باشم. تلاش مى كنم وظيفه ام را انجام دهم و مى خواهم شما 
بخصوص خانواده شهدا برايم دعا كنيد. وى با اشاره به گزارشى 
كه در گذشته درباره اين جايزه گرفته بود، گفت: سه سال پيش 
من درباره ننه عصمت و جايزه دستكش هاى ايشان گزارشى تهيه 
كرده بودم و به عنــوان يك خبرنگار خودم هم تحت تأثير قرار 
گرفتم و حالا خوشحالم كه بعد از سه سال اين جايزه ارزشمند را 

در دستان خودم گرفته ام.

درباره يك جايزه

خانواده شهدا
برايم دعا كنيد

ماجــراى آن ديدار مقام معظــم رهبرى اين بود كه من يــك روز براى تهيه 
گزارش رونمايى از كتاب فرنگيس كه در دفتر نشر آثار مقام معظم رهبرى بود، 
رفته بودم كه نزديك دفتر ديدم خانم ها مژده لواســانى، راحله امينيان، ستاره 

قطبى، فضه سادات حسينى و ندا ملكى هم آمده اند. 
ابتدا فكر كردم آن ها نيز مثل بقيه ميهمان ها براى اين ديدار دعوت شــده اند، 
اما اواســط جلسه يك نفر از مسئولان برنامه پيام داد كه بمانيد چرا كه بعد از 
مراســم قرار است به ديدار آقا برويم. من خيلى خوشحال شدم، اما باز هم فكر 

نمى كردم ما قرار است ايشان را از نزديك زيارت كنيم.
رفتيم و نماز جماعت را همراه همه خانم ها كه حدود 50 نفرى مى  شدند آنجا 
خوانديم و بعد از نماز  ديديم رهبرى گروه به گروه با خانم ها گفت وگو مى  كنند. 
ما 6 نفر (منظور خانم ها چخماقى، لواســانى، امينيان، قطبى، ملكى و حسينى 
اســت) هم در كنار هم ايســتاده بوديم و منتظر بوديم به صورت مشترك با 
ايشان گفت و گو كنيم. ايشان را ديديم كه خيلى اتفاق خوبى بود و من جمع 

را به ايشان معرفى كردم. 
ايشــان شــروع كردند و گفتند: «خب! از رسانه هســتيد، موفق باشيد. 
من هر وقت شــما را با اين چادر در تلويزيون مى بينم براى شــما دعا 
مى  كنم. فقط اين حجابتان را حفظ كنيد. حواستان به اين پوشش و 
حجابتان باشد، كه من وقتى شما را با اين حجابتان مى بينم، كيف 

مى  كنم و دعاى تان مى  كنم.
ما 40 ســال اســت كه با همه ســختى ايســتاده ايم و شما هم 
بــا همين پوشــش و همين حجابى كه داريد بايســتيد و خدا 

كمكتان خواهد كرد».
بعد از آن هم از ايشــان انگشــترى به يادگار گرفتم، لحظه 
بســيار فوق العاده اى براى من بود. بعد از آن ديدار هم يك 
احساس تكليف دوچندان به من دست داد كه بخش مهمى 

از آن درونى و شخصى است.

خاطره يك ديدار

 وقتى شما را با چادر
در تلويزيون مى بينم

برايتان دعا مى  كنم

 فيلم هاى بخش «سوداى سيمرغ»
سى و هفتمين جشنواره فيلم فجر مشخص شدند

جشــنواره  ســيما و سينما: 
فيلــم فجر به ســى و هفتمين 
ايســتگاه خود نزديك مى شود 
تا بهترين  ســينماگرهاى خود 
را براى هنرنمايى چند روزه به 
يك رقابــت جانانه دعوت كند. 
در آســتانه شــروع، برخى از رسانه ها و فيلمســازان كار رسانه اى را 
زودتر آغاز كرده اند و همه منتظرند تا ببينند كدام فيلم ها، هنرمندان 
و فيلمســازانى پا به اين دوره از رويداد مهم و ملى ســينماى ايران 

مى گذارند. 
14 دى در مؤسســه رســانه هاى تصويرى دبير جشنواره فيلم فجر به 
همراه بهروز شعيبى مقابل رسانه ها قرار گرفتند، تا اسامى راهيافتگان 
به بخش مســابقه جشنواره فيلم فجر را اعلام كنند. البته پيش از آثار 
بخش هاى فيلم كوتاه، مســتند و «نگاه نو» مشخص و رسانه اى شده 
بود. اســامى فيلم هاى بخش مسابقه سينماى ايران به شرح زير است: 
«آشفته گى» به كارگردانى فريدون جيرانى، «ايده اصلى» به كارگردانى 
آزيتا موگويى، بنفشه آفريقايى به كارگردانى مونا زنده حقيقى23 نفر 
به كارگردانى مهدى جعفرى، «پالتو شترى» به كارگردانى مهدى على 
ميرزايى، اثر جديد كيومرث تيغ و ترمه - كيومرث پوراحمد، جمشيديه 
بــه كارگردانى يلدا جبلى، خون خدا به كارگردانى مرتضى على عباس 
ميرزايى، درخونگاه به كارگردانى سياوش اسعدى، سال دوم دانشكده 
من ساخته جديد رســول صدرعاملى، سرخپوست به كارگردانى نيما 
جاويدى، سمفونى نهم به كارگردانى محمدرضا هنرمند، شبى كه ماه 
كامل شد تازه ترين اثر نرگس آبيار، طلا به كارگردانى پرويز شهبازى، 
تختى ساخته جديد بهرام توكلى، قسم به كارگردانى محسن تنابنده، 
قصر شــيرين به كارگردانى رضا ميركريمى، ماجــراى نيمروز 2 (رد 
خون) به كارگردانى محمدحســين مهدويان، مترى شــيش و نيم اثر 
سعيد روستايى، مردى بدون ســايه به كارگردانى على رضا رئيسيان، 
مسخره باز به كارگردانى همايون غنى زاده، ناگهان درخت به كارگردانى 

صفى يزدانيان.
گفتنى اســت سه اثر در اين بخش به عنوان ذخيره اعلام شده اند. در 
صورتى كه هر كدام از آثار اعلام شده به جشنواره نرسند، اين فيلم ها 

جايگزين خواهند شد. 
ســه فيلم ذخيره عبارتند از «آنجا همان ســاعت» ساخته سيروس 
الوند، «بى حســى موضعى» ســاخته حســين مهكام، «مديترانه» 

جديدترين اثر مهدى حاجتمند.

جمشيد مشايخى:
 اميدوارم سينماى ايران الگويى براى هنرمندان 

جهان باشد
سيما و ســينما: در ابتــداى 
جشنواره  خبرى  نشســت  اين 
سى و هفتم فجر استاد جمشيد 
از  سينما  پيشكسوت  مشايخى 
پوستر سى  و هفتمين جشنواره 

فيلم فجر رونمايى كرد.
جمشــيد مشايخى بعد از رونمايى از پوستر سى و هفتمين جشنواره 
فيلم فجر گفت: اميدوارم سينماى ايران الگويى براى همه هنرمندان 
جهان باشــد. باعث افتخارم هســت كه به عنوان كوچك ترين عضو 
سينما اجازه حضور در اين مراسم را دارم. دست همه تان را مى بوسم 

و اجازه مى خواهم كه اين پوستر را رونمايى كنم.
او افــزود: ســال 1342 در فيلــم خشــت و آينه بــه كارگردانى و 
نويسندگى ابراهيم گلستان 30 جلسه تمرين را پشت سر گذاشتيم. 
در اين جلسات فهميديم كه بازى مقابل دوربين با بازى روى صحنه 
تئاتــر چقدر تفاوت دارد؛ اما بســيارى از تئاترى ها كه از اين فضا به 
سينما آمده اند هنوز اين را نمى دانند. او در پايان ابراز اميدوارى كرد 

سينماى ايران الگويى در دنيا براى همه هنرمندان جهان باشد.
گفتنى اســت، ســى و هفتمين جشــنواره فيلم فجــر از دهم الى 
بيســت و  دوم بهمن ماه همزمان با گراميداشــت چهلمين ســالگرد 

انقلاب اسلامى برگزار مى شود.

جزييات «فيلمساز» از زبان بهروز افخمى
درباره  افخمــى  بهــروز  مهر: 
براى  كه  برنامه ســينمايى  دو 
شبكه پنج در دست توليد دارد، 
گفت: يكى از آن ها در شب هاى 
جشــنواره ملى فيلم فجر روى 

آنتن خواهد رفت.
بهروز افخمى در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره برنامه استعداديابى 
خود در حوزه فيلمســازى اظهار داشت: اين برنامه با نام «فيلمساز» 
به صورت آموزشى و درباره فيلمســازى است كه چند فصل خواهد 
بود و فصل اول آن تا قبل از ماه رمضان ســال 98 روى آنتن شــبكه 

پنج مى رود.
وى ادامــه داد: از آنجايــى كه اين برنامه در چنــد فصل خواهد بود 
مشــخص نيســت در فصل اول به كدام يك از حوزه هاى فيلمسازى 
پرداخته خواهد شــد. با اين حال اين برنامه بــراى جوانانى كه قرار 

است فيلمسازى را ياد بگيرند ظرفيت خوبى دارد. 
افخمى در واكنش به مقايســه ميان اين برنامــه و ديگر برنامه هاى 
استعداديابى در حوزه بازيگرى عنوان كرد: من نمى دانم، با اين حال 
فكر مى كنم اگر در برنامه بخشــى براى بازيگرى و آموزش بازيگرى 

داشته باشيم باز هم شبيه برنامه هاى ديگر نخواهد شد.
اين كارگردان ســينما درباره چنين برنامه هايى توضيح داد: كسانى 
كه پول ندارند به كارگاه هاى فيلمسازى بروند، مى توانند از اين طريق 
آموزش ببينند ضمن اينكه خود من هم براى فيلمســازى به كلاس 

نرفتم و نكات خود را از طريق همين كلاس ها ياد گرفتم.
وى درباره برنامه اى كه قرار اســت در شــب هاى جشنواره ملى فيلم 
فجر پخش شــود و اجراى آن را برعهــده دارد، بيان كرد: اين برنامه 
شــبيه «هفت» است و به نقد مى پردازد و در شب هاى جشنواره ملى 

فيلم فجر روى آنتن شبكه پنج سيما مى رود.
افخمــى در پايان با خنده درباره رويكردى كــه در اين برنامه دارد، 
اظهار كرد: ما شيوه چندانى نمى توانيم داشته باشيم، در «هفت» هم 
رويكرد خاصى نداشــتيم و فقط وقتى مى ديديم تعداد فيلم هاى بد 

زياد است عصبانى مى شديم. 

 خانم چخماقى چه شــد كه وارد حوزه 
اهل خبر  خبر شديد؟ شما در خانواده اى 
بزرگ شديد آيا تحت تأثير چنين فضايى 
اين شــغل را انتخاب كرديد يا صرفاً يك 

علاقه و ميل شخصى بود؟
مى توانــم بگويم در ابتدا بيشــتر تحت تأثير 
فضايــى كــه در آن زندگى كرده بــودم اين 
اتفاق رخ داد. معمولاً وقتى بچه ها سختى هاى 
مشاغل والدينشان را مى بينند با خودشان عهد 
مى كنند زمانى كه بزرگ شــدند وارد آن شغل 
نشــوند. من هم يادم مى آيــد زمانى كه بچه 
بوديم در ســاعاتى كه اغلب مــادران در منزل 
بودند، مادر من سركار بود و در تلويزيون خبر 
مى خواند و البته ما هم در همان دوران كودكى 
به اين موضوع اعتراض مى كرديم كه اين ديگر 
چه شغلى است و اگر ما بزرگ شويم اين شغل 

را انتخاب نخواهيم كرد. 
در دوره دبيرســتان اما وضعيت قدرى متفاوت 
شد و نگاهمان به مسائل تغيير كرد. زمانى كه 
من و خواهرم جايگاه اجتماعى مادر و پدرمان 
را مى ديديــم كه چقدر مــورد اعتماد بودند و 
جايگاه خوبى داشــتند نظرمان تغيير كرد. ما 
جايگاهى را مى ديديم كــه متفاوت از ديگران 
بود و ايــن متفاوت بــودن را از بازخوردهايى 
كــه از مــردم و اطرافيــان مى گرفتيم متوجه 
مى شديم و اين گونه بود كه اين حرفه برايمان 

ارزشمند شد.

 بــراى ورود بــه دانشــگاه تصميمى 
نداشتيد كه در اين رشته تحصيل كنيد؟

خير. زمان دانشــگاه هم قرارى بر اين نبود كه 
وارد حوزه خبر و رسانه شوم؛ چنان كه من در 
رشــته پتروشيمى و نفت ادامه تحصيل دادم و 
زمانى كه دانش آموخته شدم به همراه خواهرم 

در باشگاه خبرنگاران مشغول به كار شديم. 
باشــگاه خبرنــگاران محل خوبى بــراى ورود 
كارآمــوزان خبرنگارى بود، فضايــى كه افراد 
مى توانســتند آنجا كار ياد بگيرند و متناسب با 
آن حقوق هم دريافت كنند؛ ضمن اين كه يك 
حســن ديگر هم براى ما داشت و آن هم اين 
بود كه محل اســتقرار باشگاه خبرنگاران جوان 
در مجاورت صدا و ســيما بود و ما به محل كار 
مادرمــان نزديك بوديم و گاهى با هم به منزل 

برمى گشتيم. 
مــن و خواهــرم زينــب مدت ها در باشــگاه 
خبرنگاران كار كرديم تا اين كه متوجه شديم 
جدا از اين كه به حوزه خبر علاقه مند هستيم 
از پــس آن هم بــر مى آييــم و مى توانيم يك 
گزارش خبرى توليد كنيم كه ماندگار شــود و 
اين ماندگارى با ثباتى كه در اين شــغل پيدا 

كرده بوديم باعث شد اين راه را ادامه دهيم. 

احســاس مى كردم خودم را در اين شغل پيدا 
كردم و وقتى متناســب با علاقه اى كه به اين 
كار پيــدا كرده بــودم، متوجه شــدم كه بايد 

تئورى ام را هم در اين عرصه قوى كنم. 
بــا ايــن كه مــادر من در ايــن كار بــود، اما 
دانسته هاى شفاهى من پاسخگوى نيازم نبود؛ 
به همين دليل در دانشــكده خبر اين رشته را 
ادامه دادم و ليسانســم را گرفتــم. به اين كار 
آن قدر ادامه دادم كه در واقع جزيى از زندگى 
من شــده بود و زمانى كه گزارش ها روى آنتن 
تلويزيون يا ســايت مى رفت احساس مى كردم 
كه توانســته ام در جهــت ايدئولوژى كه به آن 
پايبند بودم كارى انجام بدهم و توانسته ام مفيد 
واقع شوم. اين گونه بود كه اين كار برايم بيش 

از پيش جذاب شد.

 چطور به تلويزيون راه پيدا كرديد؟
ســال هاى بعد گلچينــى از بهترين ها را براى 
اجراى مجله خبــرى انتخاب كردند و من هم 
حضــور داشــتم و همزمان با گزارشــگرى در 
باشــگاه خبرنگاران به عنوان مسئول سرويس 
فرهنگى به كار خــود ادامه مى دادم؛ تا اين كه 
در دوره رياســت آقاى ســرافراز يك سرى از 
نيروهاى قديمى باشگاه خبرنگاران را به واحد 
مركزى ســابق صدا و ســيما منتقل كردند و 
مــن هم جزو آن ها بودم و از آن ســال به بعد 
با توجه به آنتن مناسبترى كه دستم آمده بود 
و احســاس مى كردم مى توانم استفاده بهترى 
از آن داشته باشــم اين كار بيشتر رنگ و بوى 

جدى ترى براى من گرفت.

 ســوژه گزارش هايتان را خودتان پيدا 
مى كنيد يا به شما پيشــنهاد و سفارش 

مى شود؟
90 درصد آنچه كه مردم از من مى بينند بويژه 
در حوزه فرهنگ وهنر، سوژه هاى خودم است. 
من اين سوژه ها را به مديران مى دهم كه گاهى 
برخى از آن ها تأييد و برخى مواقع هم با آن ها 

مخالفت مى شود.

 يكى از معضلاتى كه بخشــى از جامعه 
كه  اســت  اين  كرده  درگيــر  را  خبرى 
ميزنشين  پشت  ازخبرنگاران  بســيارى 
شــدند و توليد محتواى بكر و دست اول 
اولويت بســيارى از خبرنگاران نيست و 
بازار گرمى ندارد. به نظر شما اين رخوت 
از كجا مى آيد، آيا واقعاً ســوژه نيست يا 

گاهى كم كارى از خود خبرنگاران است؟
به نظرم سختى ها ما را كمى از سوژه يابى بويژه 
سوژه هاى ناب و دســت اول دور كرده است و 
شايد مشــكلات جانبى كار ما را به اين سمت 

برده است. ضمن اين كه گسترش اطلاع رسانى 
ميان مخاطبان و افزايش تعداد رســانه ها باعث 
شده كه به ســرعت اخبار انتشار پيدا كند؛ از 
سويى ديگر ما خبرنگاران هم درگير پرداختن 
به ســوژه هايى مى شــويم كه هر رسانه اى به 
فراخور نگاه و خط مشى كه دارد بايد به آن ها 
بپردازد؛ تا جايى كه اين قدر ما مشــغول اين 
گزارش ها مى شــويم كه گاهى از پرداختن به 

سوژه هاى تحقيقى و ميدانى باز مى مانيم.

 شــما ســوژه هايتان را چطــور پيدا 
مى كنيد؟

من معمولاً روزنامه ها و گفت و گوها را مى خوانم، 
از راديــو و تلويزيون اســتفاده و شــبكه هاى 
مختلف داخلــى و خارجى را رصــد مى كنم. 
مجلات، نشــريات و ســايت ها را هم بررســى 
مى كنم و به يك جمع بندى مى رسم كه به چه 
موضوعى بپردازيم و در آن زمان چه موضوعى 
در اولويــت اســت و اهميت بيشــترى دارد. 
ضمن اينكه در گروه هاى دوســتانه رســانه اى 
هــم بحث هــا و اظهارنظرهــا را مى خوانم و با 
كارشناســان مختلف هم صحبت مى كنم و در 
نهايت اهميت موضوعات را مدنظر قرار مى دهم 

و به نوعى از آن ها راهنمايى مى گيرم.

 بعضى از گزارش هايى كه توســط شما 
بويژه در عرصه فرهنگ و هنر تهيه شده 
با بازخوردهاى مثبت و منفى همراه بوده 
است. چطور اين فضا را مديريت مى كنيد؟
زمانى كــه من يك ســوژه را انتخاب مى كنم 
از قبل جوانب آن را مى ســنجم و مى دانم كه 
ممكن اســت در مورد يك سوژه فشار و شايد 
انرژى منفى بسيارى وجود داشته باشد، زمانى 

كه يك گزارش تهيه مى شود بنا به نوع موضوع 
اين احتمــال و پيش بينــى را دارم كه ممكن 
اســت با بازخوردهاى متفاوتى روبه رو شــوم 
و مى دانــم كه اين امرى اجتناب ناپذير اســت 
و كســانى كه مخالف هســتند هم شايد سر و 
صداى بيشترى داشته باشند. با اين آگاهى جلو 
مى روم و گاهى هم كه اين بازخوردهاى منفى 
اتفــاق مى افتد بايد با آن ها كنــار آمد، اما اين 
اتفاقات من را دلسرد نمى كند. گرچه بخشى از 

اين واكنش ها را طبيعى مى دانم.
يك نكته ديگر هم وجود دارد و آن اين اســت كه 
سعى مى كنم از تجربياتم براى آينده درس بگيرم 
و به شــكلى ماجرا را مطرح كنم كه جاى خرده 
گيرى و انتقاد از طرف هيچ گروهى نباشــد و به 
بيانــى ديگر به قدرى حرفه اى به ماجرا نگاه كرده 
باشــم كه جاى نقدى براى كسى باقى نگذارم؛ به 
طور مثال اگر مى خواهم بگويم كه جايى مشكلى 
پيــش آمده آن را از زبان يك اهل فن بگويم و اگر 
بازيگرى به دستمزد هاى بالا انتقاد دارد من اين را 
انتقال ندهم بلكه با آن بازيگر راجع به اين موضوع 

گفت وگو كنم. 
اين شكل از گزارش جلوى اين نگاه را مى گيرد 
كه مــا به چيزى موضع داريــم. البته معتقدم 
رسانه بايد نسبت به برخى مسائل موضع داشته 
و بايد مدعى العموم شود و سراغ پاسخ گرفتن 

و مطرح كردن يك دغدغه برود.

 حوزه خبر هم مانند بسيارى از حرفه ها، 
با مصائب و مشــكلاتى همراه است بويژه 
براى بانوانى كــه علاقه مند به كار در اين 
فضا هســتند. به نظر شما خبرنگاران در 
مواجه  با چه مشكلاتى  كارى خود  حيطه 
هستند و براى كسانى كه مى خواهند وارد 

اين حوزه شوند چه پيشنهادى داريد؟
به نظرم كسى كه وارد اين حوزه مى شود جدا از اين 
كه بايد خودش را براى كار در يك حيطه پردردسر، 
با سختى هاى فراوان و غيرمنتظره و در عين حال 
جذاب و پرچالش آماده كند، بايد كمى هم روحيه 
مردانه داشته باشد و به زبانى ديگر قوى باشد، بويژه 

اگر بخواهد به دنبال سوژه هاى چالشى برود. 
بد نيســت مثالــى از خودم و خواهــرم بزنم. 
خواهرم اهل سوژه هاى ميدانى و تحقيقى است 
كه بســيار هم خوب و لازم اســت و يكى مثل 
من به دنبال ســوژه هايى مى رود كه جنجالى 
است و ممكن است باعث ناراحتى عده اى شود 

و فضاى دوقطبى به وجود بياورد. 
كســانى كه مى خواهند به اين عرصه ورود كنند 
بايد بدانند كه اين دو نوع كار خبرى با هم متفاوت 
هستند، اما سختى هاى يكسانى دارند. علاوه بر اين 
بايد بدانند كه اين شغل جاى ثابتى ندارد و بايد هر 

زمانى در سرما و گرما و سختى باشيد. 

حضــور در محيط هاى مردانــه اجتناب ناپذير 
است و كســى كه مى خواهد واردش شود بايد 

همه اين ها را بپذيرد.

 ســهم زنان را در مديريت رســانه اى 
كشور چطور ارزيابى مى كنيد؟ 

واقعيت اين است كه به نظرم ميدان خاصى به 
زنان داده نشــده و قطعاً اگر فرصت و امكان در 
اختيار آن ها قرار داده شود مى توانند خودشان 

را نشان دهند.
به طور مثال در صدا و ســيما زنان نقش محورى 
و پررنگــى دارند و اگر نقــدى در اين باره دارم به 
رسانه هاى ديگر است. جالب است بدانيد كه اخبار 
مهم صدا و سيما توسط افراد مهم و تأثيرگذارى كه 
وظيفه مديريت و ارسال اخبار روى آنتن تلويزيون 
را دارد تهيه مى شــود و آن ها نيز خانم هستند و 
كار را مديريت مى كننــد و پيش مى برند و قطعاً 

سختى هاى آن را هم به جان خريدند.

به نظر شما اعتماد مردم به رسانه هاى   
رسمى چقدر است؟

به نظرم برخلاف تبليغاتى كه مى شــود اعتماد 
مردم به رســانه هاى رســمى خوب است، اما 
در نمود بيرونــى مى بينيم كه تلاش مى كنند 
نشــان دهند اين گونه نيســت. من بين مردم 
كوچه و بــازار زياد مى روم و آن طور كه تبليغ 
مى شود مردم به رســانه ها بى اعتمادند، اصلاً 
اينگونه نيســت. مردم همچنان به رسانه ملى 
اعتماد دارنــد و به عنوان يك منبع موثق پس 
از شنيدن و ديدن همه اخبار در فضاى مجازى 

به تلويزيون رجوع مى كنند. 
تلاش ما هم همين بــوده كه ضمن اين كه از 
خوبى هــا و فوايد رســانه هاى مختلف كه تازه 
به ميدان آمــده صحبت و حتى آن ها را تبليغ 
هم مى كنيم، اما همــواره به مخاطب يادآورى 
مى كنيم كه اخبار را از مراجع رسمى پيگيرى 
كنند و اين مراجع رسمى همچنان براى مردم 

تلويزيون و سايت هاى معتبر است.

 راستى شما در اين مدت كه داور بخش 
«فيلم ما» جشــنواره فيلم عمار بوده ايد، 

فضاى عمار امسال را چگونه مى بينيد؟
مــن فقــط فيلم هــاى بخــش «فيلــم ما» 
را ديــده ام كــه مــردم عــادى مى  ســازند و 

مى  فرستند. 
ســوژه هايى متنوع كــه با كمتريــن امكانات 
حرفــه اى ســاخته و پرداخته شــده اند و در 
ميانشــان كارهاى خوبى ديدم. بــه طوركلى 
جشنواره عمار خوشبختانه در حال رشد است 
و اين براى خيلى ها محســوس اســت و آينده 

خوبى ان شاءاالله براى آن متصور هستم.

برش

بــه نظــرم برخــلاف تبليغاتــى كه 
مى شود اعتماد مردم به رسانه هاى 
رســمى خوب اســت، امــا در نمود 
بيرونى مى بينيم كه تلاش مى كنند 
نشــان دهند اين گونه نيست. من 
بين مردم كوچه و بازار زياد مى روم 
و آن طور كه تبليغ مى شود مردم به 
رسانه ها بى اعتمادند، اصلاً اينگونه 
نيســت. مردم همچنان به رســانه 
ملى اعتمــاد دارند و به عنوان يك 
منبع موثق پس از شنيدن و ديدن 
همــه اخبــار در فضاى مجــازى به 

تلويزيون رجوع مى كنند

سيما و سينما

 سيما و سينما/صبا كريمى با اين كه خبرنگارى در نگاه عموم مردم حرفه جذاب و پرچالشى به نظر مى رسد و كمتر كسى 
است كه نسبت به آن كنجكاوى نداشته باشد، اما با خود سختى هاى طاقت فرسا، مرارت و مسئوليت هاى بيشمارى به همراه دارد 
و شايد جز كسانى كه در اين ميدان حضور دارند، باقى از آن بى خبرند. در اين ميان نقش زنان در حوزه مطبوعات و خبررسانى 
همچون ديگر بخش هاى جامعه ستودنى است. برخلاف اين كه يك خبرنگار به فراخور شغل خود ناچار به حضور در محيط هاى 
پرخطر، تنش زا و ســخت اســت، اما زنان همگام با مردان پاى در اين راه نهاده و حضور قابل توجه و تأثيرگذارى در عرصه 
خبررسانى و اعتلاى آگاهى به مردم دارند. زهرا چخماقى از گزارشگران تلويزيون است و بيش از 10 سال سابقه حضور در عرصه 
خبر را دارد. وى فرزند عليرضا چخماقى از اهالى رسانه و فريده فرخى نژاد از گويندگان خبر تلويزيون است و در خانواده اى اهل 
رسانه و خبر متولد شده و به همراه خواهرش قدم در مسيرى نهادند كه والدينشان آن را طى كرده بودند. زهرا چخماقى گزارشگر 
آيتمى با عنوان «داغ هاى مجازى» در بخش خبرى 20:30 اســت كه به ترندهاى فضاى مجازى مى پردازد و گزارش هايش با 
بازخوردهاى فراوانى روبه رو شده است. او به تازگى يكى از جوايز ويژه جشنواره عمار با عنوان «دستكش ننه عصمت»  به خاطر 
سهم بسزايى كه در اطلاع رسانى و حمايت از رويدادها و توليدات فرهنگى و هنرى جبهه فرهنگى انقلاب داشته، دريافت كرد. به 

همين بهانه با او به گفت وگو پرداختيم كه مشروح آن را در ادامه مى خوانيد.

گفت و گو با زهرا چخماقى خبرنگار و گزارشگر فرهنگى 

رسانه بايد مدعى العموم باشد 
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ايســتگاه/ مجيد تربــت زاده
مجلس ينگه دنيا، ســوگند خوردن 
نمايندگانــش و آغــاز به كارشــان 
مى توانــد هيچ ارتباطى بــه ما، اين 
صفحه و گزارش از شــخص نداشــته باشد... مگر 
اينكه خبرگزارى ها اعلام كرده باشند «ايلهان عمر» 
تنها نماينده محجبه مجلس آمريكا، روز گذشــته 
با ســوگند به قرآن كارش را آغاز كرد. البته توقع 
نداشته باشــيد در مطلب امروز، بابت حضور يك 
خانم مسلمان محجبه در كنگره، ذوق زده بشويم. 
اول اينكه «ايلهان عمر» تنها نماينده مسلمان اين 
تشــكيلات نيســت و دوم اينكه ما بر اساس يك 
بدبينى ذاتى، خيلى معتقد نيستيم كه ورود زنان 
مسلمان و محجبه به مجلس كشورى كه حاكميت 
آن بشــدت دنبال ترويج زيركانه «اسلام هراسى» 
است، بخشــى از نمايش دموكراسى و ژست هاى 
دموكراتيك نباشد. پس اجازه بدهيد ضمن احترام 
به مسلمانان و مردم آمريكا، بدون هرگونه تعريف و 
تمجيد و ذوق زدگى، فقط نگاهى به زندگى، سوابق 
و فعاليت هاى اخير خانم «ايلهان عمر» و كمى هم 
«رشــيده طالب» ديگر زن مسلمان مجلس آمريكا 

بيندازيم.

 نماينده مهاجر
سياســتمدار 37 ساله و مســلمان آمريكايى، در 
اصل سوماليايى و زاده شهر «موگاديشو» است اما 
زادگاه سياسى و سياســتمدار شدنش را مى توان 
«مينه ســوتا»ى آمريكا دانســت. «ايلهان» آخرين 
فرزند «نور العمران محمد» معلم سوماليايى بود كه 
مادرش را در 2 ســالگى از دست داد. سال 1991 
كه جنگ داخلى در كشورش بالا گرفت، خانواده 
او به كمك پدربزرگش كــه كارمند حمل و نقل 
دريايى بود بــه كنيا فرار كردند و 4 ســال را در 
اردوگاه پناهنــدگان گذراندند. در ســال 1995 و 
بــا تصويب قانون پناهنــدگان در آمريكا تقاضاى 
پناهندگى شان پذيرفته شد تا ابتدا در ويرجينيا و 
سپس مينياپوليس ساكن شوند. «ايلهان» در همين 
شهر، انگليســى آموخت و توانست كمك پدرى 
باشد كه ابتدا راننده تاكسى بود و بعد هم توانسته 
بود در اداره پســت كارى براى خودش دست و پا 
كند. «ايلهان» وقتى به 17 سالگى رسيد، به عنوان 
شــهروند آمريكا پذيرفته شــد و زندگى اش وارد 
مرحله جديدى شــد. از دوران دبيرستان از جمله 
فعالان سياسى به شمار مى رفت و در تشكل هاى 
طرفدار دموكراســى فعاليت داشــت. او در سال 
2011 موفق شــد تحصيلات دانشگاهى خود را 
در رشــته علوم سياسى و مطالعات بين الملل به 

پايان برساند.

 اولين يا چندمين؟
تقريباً 2 ماه پيــش بود كه خبرگزارى هاى غربى 
براى نخســتين بار خبر ورود 2 خانم مسلمان به 
مجلس آمريكا را منتشر كردند. «يورو نيوز» در اين 
باره نوشت: «ايلهان عمر و رشيده طالب، دو نامزد 
مسلمان حزب دموكرات موفق شدند از ايالت هاى 
مينه سوتا و ميشيگان به مجلس نمايندگان آمريكا 
راه يابند. آن ها اولين زنان مسلمانى هستند كه در 
تاريــخ ايالات متحده به عضويت در كنگره اين 
كشور انتخاب شــده اند... ايلهان عمر علاوه بر 
اينكه يكى از دو زن مسلمانى است كه براى 
اولين بار به كنگره ايالات متحده راه يافته اند، 

اولين عضو سوماليايى-آمريكايى كنگره نيز خواهد 
بود... او جانشين كيث اليسون، اولين عضو مسلمان 
مجلس نمايندگان آمريكا مى شود. كيپ اليسون در 

سال 2006 به كنگره راه يافته بود». 
هرچنــد ما ابتداى مطلب گفتيــم اهل ذوق زده 
شدن نيســتيم، «يورونيوز» اما انگار در پايان اين 
خبر بدجورى دچار ذوق زدگى شده و نوشته بود: 
«علاوه بر ايلهان عمر و رشــيده طالب بسيارى از 
اعضاى اقليت هاى نژادى و جنسيتى در انتخابات 
ميان دوره اى آمريكا نيز به موفقيت دست يافتند. 
از آن جملــه مى توان به انتخــاب اولين فرماندار 

همجنسگرا در تاريخ آمريكا اشاره كرد»!

 نماينده ديگر
عنــوان «نخســتين زن محجبــه» فقط مختص 
«ايلهــان عمــر» خواهد بــود چون خانــم ديگرِ 
مسلمان يعنى «رشــيده طالب» كمى تا قسمتى 
بــا ديگر همتــاى آمريكايى اش متفاوت اســت. 
«رشــيده طالب» مسلمان هست اما نه آفريقايى و 
رنگين پوســت به حساب مى آيد و نه اهل حجاب 
و پوشــش مخصوص مسلمانان اســت. او اگرچه 
پدر و مادرش فلســطينى هســتند، اما خودش 
در شــهر «ديترويت» آمريكا و در جامعه كارگران 
و پناهندگان فلســطينى اين منطقه به دنيا آمده 
اســت. البته «رشــيده» را مى توان نخستين زن 
آمريكايى-فلسطينى دانست كه به مجلس آمريكا 

مى رود. خانم نماينده كه 42 ســال دارد، 
در ســال 1994 دبيرســتان را 

تمام كرده و در دانشــگاه 
ايالتى وين، علوم سياسى 

خوانــده و مــدرك 
هم  را  حقوق خود 
حقوق  دانشكده  از 
كولى»  «تومــاس 
و وكيل هم  گرفته 

هست.
بــه  «رشــيده»  ورود 

جمع نمايندگان، چالش 
مجلس  بــراى  خاصى 
آمريكا ايجــاد نكرد اما 
«ايلهان عمر» و حجابش 

تا دلتــان بخواهد از همان 
براى  نخســت  روز 

مجلسى ها مسئله ساز شد. قوانين آمريكا از سال 
1837، پوشاندن سر و صورت را براى نمايندگان 
كنگــره ممنوع كرده اســت. هم «ايلهــان» و هم 
دموكرات ها اين قانون را بخوبى مى دانستند اما به 
دو نكته اميدوار بودند. اول وجود يك ابهام قانونى 
كه اگرچه پوشاندن ســرو صورت را ممنوع اعلام 
كرده بود اما درباره پوشــش هاى مذهبى و قومى 
هيچ منع و يا اعلام نظرى در قانون وجود نداشت. 
دوم اينكه دموكرات ها داشــتند بشــدت تلاش 
مى كردند قانونى را پيشــنهاد بدهند كه براساس 
آن پوشاندن سر به دلايل مذهبى بلامانع محسوب 
شود، اما پوشاندن سر با كلاه و ساير پوشش ها به 

خاطر زيبايى و... همچنان ممنوع باشد.

 اين انتخاب من است
لازم نيست بگوييم كه براى دموكرات ها مسئله 
اصلى در رقابت هاى سياسى و انتخاباتى آمريكا، 
مســئله حجاب و يا محجبه بودن «ايلهان عمر» 
نبود. كنگره هم در طول سال هاى گذشته براى 
اعضاى هيئت مديره، كاركنان و رهبران مذهبى 
سخت نگرفته بود و آن ها با هر پوششى به كنگره 
رفت و آمد مى كردند. دموكرات ها اصرار داشتند 
متمم قانون اساسى آمريكا، براى شهروندان اين 
كشــور آزادى بيان، عقيده و مذهب قائل شده و 
با حجاب هم بايد به صورت يك مسئله مذهبى 
برخورد كــرد. آن ها حتى به جز مســلمانان به 
فكر يك معافيت خــاص قانونى براى افرادى كه 
به دليل بيمــارى يا از دســت دادن 
موهايشــان مايل به پوشــاندن 

سرشان هستند، نيز بودند. 
«ايلهــان عمر» هــم وقتى 
اوضــاع را چنيــن ديده 
بــود در دفــاع از طــرح 

دموكرات ها و همچنين دفــاع از حجاب خودش 
در توييتر نوشــت: «هيچ كس روســرى روى سر 
من نگذاشــته است به جز خودم. اين انتخاب من 
است و متمم اول قانون اساسى نيز از آن حمايت 
مى كنــد... و اين آخرين ممنوعيتى نيســت كه 
بايد براى برداشــتن آن تلاش كنم». جمله آخر 
اين پســت توييترى را اگر فقط تبليغات حزبى و 
جناحى تلقى نكنيم، مى شود گفت خانم نماينده 
مسلمان، علاوه بر مبارزه براى قانونى كردن حجاب 
در كنگره، به فكر مبارزه براى رفع محدوديت ها و 
تبعيض هــاى ديگرى كه در جامعه آمريكا و عليه 

مسلمانان و سياهپوستان وجود دارد هم هست.

 اسرائيل جهان را هيپنوتيزم كرده
نگاهــى بــه ســال هاى پيــش و فعاليت هــاى 
سياسى - اجتماعى «ايلهان عمر» نشان مى دهد، 
پيش بينى هاى برخى از طرفــداران حزبى اش تا 
امروز به حقيقت پيوســته است. «ايلهان» كه چند 
سالى بود در ايالت و منطقه خودش به «ستاره در 
حال ظهور» در عالم سياست معروف شده بود، به 
دليل اينكه خودش هم مانند بسيارى از شهروندان 
آمريكايــى «مهاجر» به حســاب مى آيد از جمله 
سياستمدارانى است كه بشدت از قوانين حمايتى 

از مهاجران طرفدارى مى كند.
 او در زمينه راه انــدازى كمپين هاى مختلف نيز 
فعال بوده و همچنين پيگيرى هاى قانونى زيادى 
براى انجام حمايت هاى مالى از دانشــجويانى كه 
خانواده هاى كــم درآمد دارند، كرده اســت. او از 
منتقدان اســرائيل و سياســت هايش هم هست 
و هميشــه از آن با عنوان «رژيم آپارتايد اسرائيل» 
ياد مى كند. «ايلهان» معتقد است:اســرائيل انگار 
جهــان را هيپنوتيزم كرده تا توجه ها را از كارهاى 
شيطانى مانند بمباران غيرنظاميان منحرف كند. 

او مدتى خيلى ســفت و سخت دنبال اين بود كه 
دانشگاه «مينه ســوتا» را وادار كند تا كمك مالى 
از صهيونيست ها و لابى اقتصادى آن ها در آمريكا 
دريافت نكند. صهيونيســت ها در آمريكا او را يك 
مســلمان ضد يهودى مى دانند و ايــن در حالى 
است كه خودش مى گويد: «انتقادهاى من متوجه 
دولتمردان اســرائيل اســت و ربطى بــه نفرت از 

يهودى ها ندارد». 

 كنگره مثل جمهورى اسلامى شده!
آمريكايى ها با همه ژست دموكراتيكى كه در قبال 
ورود مســلمانان به كنگره گرفته اند، با نمادهاى 
اسلامى كه توسط اين نمايندگان مسلمان به كار 
گرفته مى شوند انگار مشكل دارند. مثلاً «اى دبليو 
جكســون» نماينده محافظه كار كنگره آمريكا 
حدود يــك ماه پيــش و در واكنش به حجاب 
اســلامى «ايلهان» گفته بود: «كنگره اين روزها 
شبيه جمهورى اسلامى شــده... ما يك كشور 
مسيحى - يهودى هســتيم... ما كشور و ملتى 
هستيم كه ريشه در مسيحيت داريم... هر كس 
اين را دوســت ندارد يا قبول ندارد، مى تواند از 
آمريكا برود... ماجرا خيلى ساده است... فقط برو 
جاى ديگرى زندگى كن و ســعى نكن كشور ما 
را تبديل كنى به يك جور جمهورى اســلامى 
يا بخواهى قوانين شــريعت را در كشور ما اجرا 
كنى...». خانم نماينده در پاســخ سياســتمدار 
آمريكايــى فقط گفته بود: «ايــن جورى كنگره 
بيشتر شبيه آمريكا شده و تو هم چاره اى ندارى 
مگر اينكه با اين ماجرا كنار بيايى...». البته كاربران 
فضاى مجازى در حمايت از «ايلهان» وارد عمل 
شده و حسابى به «دبليو جكسون» تاخته و او را 
به اسلام هراسى متهم كرده بودند: «نمى دانم اگر 
يك بانوى راهبه محجبه هم وارد كنگره مى شد، 
اين ها اين قدر عصبانى مى شدند... معلوم مى شود 
اين ها زمانى شعارهايشــان را قبول دارند كه به 
نفع خودشــان باشــد... پيروزى ايلهان پيروزى 
پلوراليسم و چند صدايى و آزادى مذهبى بود...». 

 قرآن پدربزرگ
ماجراى ســوگند خوردن نمايندگان مسلمان در 
كنگره هم بازتاب وسيعى در خبرگزارى ها داشت. 
12 ســال پيش زمانى كه كيت اليسون نخستين 
نماينده مســلمان كنگره، از قرآن براى ســوگند 
اســتفاده كرد، منتقدان زيادى بــه او دركنگره 
حملــه كردند و اصرار داشــتند كــه تنها انجيل 
براى اين كار مناســب است. با اين وجود «رشيده 
طالب» اعلام كرد براى اداى سوگند، قرآن ترجمه
 (George Sale) را كــه در ســال 1734 بــه 
انگليسى انجام شده و در كتابخانه كنگره هست، 
همراه خودش به مراســم مى بــرد. خبرگزارى ها 
نوشــتند: اين قرآن در واقع متعلــق به «توماس 
جفرسون» سومين رئيس جمهور آمريكا بوده كه در 
كتابخانه نگهدارى مى شود. «ايلهان عمر» نيز گويا 
ديروز با سوگند به قرآنى كه متعلق به پدربزرگش 
بوده اســت، كارش را به صورت رسمى آغاز كرد. 
خبرگــزارى آناتولــى در اين باره نوشــت: «عضو 
مجلس نمايندگان آمريكا با انتشار تصويرى 
از مراسم سوگند خود اعلام كرد كه 
در كودكى مترجم پدربزرگم در 
نشست هاى حزبى بودم و او 
اولين شخصى بود كه باعث 
علاقــه من به سياســت 
شــد. اى كاش اينجا بود 
تا اين لحظــه تاريخى 
را مى ديــد... امــا من 
با دســت گذاشــتن 
بــر قــرآن او، حس 
روحــش  كــردم 
 .« بــود...  اينجــا 
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ايستگاه

گزارش از شخص

حجاب ، انتخاب من است
«ايلهان عمر»  نماينده مسلمان كنگره  آمريكا را  بيشتر بشناسيد

روزمره نگارى

 پا به روز تازه مى گذارم با چشمانى كه بيدار شده اند، اما به عمد آن ها 
را بسته ام تا كمى كريستف كلمب دنياى صداها باشم.

اول صبح اســت اما از بكرى و سكوت خبرى نيست... خواهرى دارد با 
تلفن پچ پچ مى كند... سرويس مدرسه همسايه، دو بار دست مى گذارد 
روى بوق... كارگران آپارتمان نيمه ساز بار تخليه مى كنند با داد و هوار... 
خروس خانه پدرى، قوقولى لاكچــرى اش را پخشِ كوچه مى كند... 
چايســاز خبر مى دهد يكى بيايد خاموشم كند... طوطى «فريد» قند 
مى خواهد.... عزيز مى گويد پرده ها را بكشيد باران ببينيم... «آبان» جيغ 
ذوق مى كشد... و از حياط پشتى صداى ساز مى آيد، صداى ويولنى كه 

نتُ هايش در شُرشُر باران رهايند.

هنوز پلك هايم را باز نكرده ام كه صداى بعدى هم به ســرعت منتشر 
مى شود... قيژقيژِ چسب فشارســنج مچى.پا مى شوم و به روز شلوغِ 
پرُاصوات ســلام مى كنم... قندى هُل مى دهم جلوى پاهاى طوطى... 
پرده هاى نشيمن را مى كشــم... يك نان بيات مى گذارم در آب براى 
اهل گشــنه مرغدانى و مى روم سراغ چايســاز.از ديروز حسابى دَمَغ 
و فكرى شده ام. درســت حال و احوالم را نمى فهمم. از همين ديروز 
كه پدرِ «گلى جان» بى مقدمه از گوش ها گفت. دختربچه چهارســاله 
رفيقش را گذاشت توى سرم با اين جمله كه سمعك ها هم نتوانستند 
به دادِ شنوايى اش برسند. از گيس گلابتونى كه توى نوبتِ عمل كاشت 
حلزونى اســت.انگار از ديروز تازه فهميده ام كه گوش دارم... دوزارى ام 

افُتاده صدا، چقدر در صدر زندگى است... و گوش ها دارايى اند.
چاى كــه مى ريزم به صداى فرود آبجــوش و محتويات قورى دقت 
مى كنم. به خِش خِش كارد و پنير و تكه شــدن نان برشــته. به تكَ 

بوق هايى كه از سرِ خيابان سُرانده مى شوند تا سرِ ميز.
دل مى دهم به اصوات آشنا و ناآشناى دوروبرم. به همه شنيدنى هايى 
كه موهبت اند. همه تقَ تقَ ها. شَلپ شُلوپ ها. جيك جيك ها. شُرشُرها. 

دينگ دينگ ها.
چكش: گهگاهــى گوش هايمــان را با تكــه پنبه اى بپوشــانيم. 
همزادپندارى كنيم. خودمان را جاى دخترك چهارساله اى بگذاريم كه 

قربان صدقه هاى مادرش را نمى شنود.

دوام مى آوريم

 ايستگاه / م.ظرافتى  مدير كل صنايع خودرو وزارت صنعت: اگر وضع 
تحريم به همين شــكل ادامه يابد شايد نتوانيم سال آينده خودرو توليد 
كنيم.مردم گرامى! بياييد بــراى اولين بار همه با هم از ته دل آرزو كنيم 
تحريم ها و اوضاع خراب اقتصادى ادامه پيدا كند بلكه خودروسازها نتوانند 
خودرو بســازند! باور كنيد اين اولين و آخرين فرصتى است كه مى توانيم 
خودمان را از دســت خودروسازها نجات دهيم پس قدرش را بدانيد! البته 
وزير امور خارجه كشورمان از مدت ها قبل اين را پيش بينى كرده بود، منتها 
كو گوش شنوا؟ آن روزى كه آقاى ظريف گفت: «دوام مى آوريم»، خيلى ها 
فكر كردند منظور آقاى ظريف اين اســت كه قشر ضعيف در اين اوضاع 
اقتصادى زنده خواهند ماند؛ اما كيست كه نداند چنين چيزى غير ممكن 
است؟ اما امروز كه با همت مسئولان و دوام شما مردم عزيز، موفق شديم 
تحريم ها را تبديل به فرصت كرده و شر خودروسازها را از سرمان كم كنيم، 

تازه متوجه شدم منظور آقاى ظريف از «دوام مى آوريم» چه بوده است! 

تكذيب مى كنم، پس هستم!

معاون عمرانى فرماندار تهران: از نظر فرماندارى تهران اخبار منتشر شده در 
خصوص انتشار بوى نامطبوع چندان صحيح نيست و از نظر ما چيز خاصى 
وجود ندارد.پس از سال ها كار در رسانه اگر يك چيز را فهميده باشم آن اين 
است كه مسئولان قبل از اينكه مسئول شوند، چند واحد تئورى و عملى 
«چگونه تكذيب كنيم» در دانشگاه مى گذرانند. مسئولان عزيزمان در اين 

واحد ها چندين اصل را مى آموزند:
اصل اول: مسئولك گرامى (به مسئولى كه هنوز مسئول نشده، مسئولك 
مى گويند) به ياد داشته باش هرگاه مسئول شدى و خبرى به تو رسيد، اول 
تكذيبش كن، بعد آن را بخوان، چون مهم نيست خبر درباره چيست و چه 
مى گويد، مهم اين است كه تو اولين نفرى باشى كه آن را تكذيب مى كند.
اصل دوم: در تكذيب اخبار شك به دلت راه نده. تمام اخبار قابليت تكذيب 
شدن دارند. حتى اگر بوى گند آن خبر همه جا را پر كرده باشد (سوءتفاهم 
نشود خدايى نكرده منظور اخبارى مانند «گسترش بوى بد در سطح شهر 
تهران» است) باز هم تكذيبش كن كه يك وقت ساير مسئولان پشت سرت 

نگويند فلانى تكذيب كردن بلد نيست!

تحليل و ته ديگ

 ايستگاه / رقيه توسلى 

كليدها

فكرهاى ما يا تكرار اوهام ديگران 
فكرهاى آدم بايد مال خودش باشند، يعنى اينكه آدم خودش بايد سهمى 
در شكل گيرى آن ها داشته باشد يا اينكه از اساس خودش به آن ها برسد و 
آن ها را به وجود بياورد و يا دســت كم آن ها را از صافى هاى وجود خودش 

عبور دهد و به آن ها مهر تأييد بزند و قبولشان كند. 
عالم پر است از حرف و ما اگر خودمان در اين دنيا قدرت انتخاب بين افكار 
را نداشته باشيم تبديل به بلندگويى براى ايده ها و افكار ديگران خواهيم شد 
و بى كم و زياد يا با كم و زياد، همان ايده ها را ايده هاى خودمان مى دانيم و 
تكرارشان مى كنيم. اين است كه حتى در مهم ترين انتخاب هاى زندگى مان 
هم خودمان به تصميم نمى رســيم، بلكه افكار و اوهام ديگران در وجود ما 

تكرار مى شود و ما آن را صداى خودمان مى دانيم.
قصه سلبريتى ها در عصر ما همين است. سلبريتى ها بسيارى شان خودشان 
هــم نمى دانند چه مى گويند، فقط مثل دســتگاه پخش كننده ايده هايى 
را گرفته انــد و مدام تكــرار مى كنند و به خاطر ويژگــى مجلس آرايى و 

جذابيت هايشان مى توانند آن حرف ها را منتقل كنند. 
در عالم واقع، بســيارى از مخاطبان حرف ها هيچ داورى ندارند و به محض 

شنيدن صدايى آن را صداى خودشان مى پندارند و تكرار مى كنند. 
عبــارت ژرف اتباع كل ناعق در نهج البلاغه به همين قصه اشــاره دارد كه 
كسى كه توان تحليل و تفكر ندارد مثل يك دره خالى به راحتى صداى هر 

فريادكننده اى را تبديل به صداى خود مى كند و تكرار مى كند. 
از همين روست كه سرمايه دارى و زيست مدرن با همه بى مبنايى اش، نياز 
به استدلال ندارد و فقط از طريق حس و آثار موسيقى و تصويرى به راحتى 

در حال گسترش سيطره خود است. 
 اســكندر مقدونى بيچاره به خواب هم نمى ديد كه جهان گشايى اين قدر 
ساده شود. يكى از صورت هاى افكار و اوهامى كه به راحتى قبول خاطر ما 
را يافته انــد و ما را رو به زوال و انقراض مى برند، بحث جدال لذات مدرن با 
زندگى خانوادگى و فرزندآورى اســت. آمار مى گويند كه در مملكت شيعه 
نسل شــيعه رو به زوال اســت، اما به خاطر اينكه اوهام مدرن در جان ما 

نشسته اند، از اين خطر حتى باخبر هم نمى شويم.
 در اين وضعيت فاجعه آميز هر كارى كه ما را به دريافت بومى از اين موضوع 
برساند ارجمند است. كتاب خوب «آغاز راه تو بودم» از شاعر گرامى سركار 
خانم وحيده احمدى كتابى است در همين معنا كه تولد آن بسيار مبارك 
است. وحيده احمدى در تمام اين كتاب به تولد فرزندش پرداخته است و 
براى ادبيات ما ثروتى آفريده است. همه كسانى كه مى خواهند مادر شوند يا 

نمى خواهند مادر شوند، از خواندن اين كتاب بهره خواهند برد.  
اى كاش از اين آثار بيشــتر و بيشتر ببينيم؛ آثارى كه ما را از فهم روزمره 

فراتر مى برند: اخبار نمى داند، من قلب دو تا دارم!

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب

نماينده مســلمان كنگره، از قرآن براى ســوگند 
اســتفاده كرد، منتقدان زيادى بــه او دركنگره 
حملــه كردند و اصرار داشــتند كــه تنها انجيل 
براى اين كار مناســب است. با اين وجود «رشيده 
طالب» اعلام كرد براى اداى سوگند، قرآن ترجمه

 (George Sale) را كــه در ســال 
انگليسى انجام شده و در كتابخانه كنگره هست، 
همراه خودش به مراســم مى بــرد. خبرگزارى ها 
نوشــتند: اين قرآن در واقع متعلــق به «توماس 
جفرسون» سومين رئيس جمهور آمريكا بوده كه در 
كتابخانه نگهدارى مى شود. «ايلهان عمر» نيز گويا 
ديروز با سوگند به قرآنى كه متعلق به پدربزرگش 
بوده اســت، كارش را به صورت رسمى آغاز كرد. 
خبرگــزارى آناتولــى در اين باره نوشــت: «عضو 
مجلس نمايندگان آمريكا با انتشار تصويرى 
از مراسم سوگند خود اعلام كرد كه 
در كودكى مترجم پدربزرگم در 
نشست هاى حزبى بودم و او 
اولين شخصى بود كه باعث 
علاقــه من به سياســت 
شــد. اى كاش اينجا بود 
تا اين لحظــه تاريخى 
را مى ديــد... امــا من 
با دســت گذاشــتن 
بــر قــرآن او، حس 
روحــش  كــردم 
 .« بــود...  اينجــا 

 ساله و مســلمان آمريكايى، در 
اصل سوماليايى و زاده شهر «موگاديشو» است اما 
زادگاه سياسى و سياســتمدار شدنش را مى توان 
«مينه ســوتا»ى آمريكا دانســت. «ايلهان» آخرين 
فرزند «نور العمران محمد» معلم سوماليايى بود كه 

كه جنگ داخلى در كشورش بالا گرفت، خانواده 
او به كمك پدربزرگش كــه كارمند حمل و نقل 
 ســال را در 
 و 
بــا تصويب قانون پناهنــدگان در آمريكا تقاضاى 
پناهندگى شان پذيرفته شد تا ابتدا در ويرجينيا و 
سپس مينياپوليس ساكن شوند. «ايلهان» در همين 
شهر، انگليســى آموخت و توانست كمك پدرى 
باشد كه ابتدا راننده تاكسى بود و بعد هم توانسته 
بود در اداره پســت كارى براى خودش دست و پا 
 سالگى رسيد، به عنوان 
شــهروند آمريكا پذيرفته شــد و زندگى اش وارد 
مرحله جديدى شــد. از دوران دبيرستان از جمله 
فعالان سياسى به شمار مى رفت و در تشكل هاى 
طرفدار دموكراســى فعاليت داشــت. او در سال 
 موفق شــد تحصيلات دانشگاهى خود را 
در رشــته علوم سياسى و مطالعات بين الملل به 

 ماه پيــش بود كه خبرگزارى هاى غربى 
 خانم مسلمان به 
مجلس آمريكا را منتشر كردند. «يورو نيوز» در اين 
باره نوشت: «ايلهان عمر و رشيده طالب، دو نامزد 
مسلمان حزب دموكرات موفق شدند از ايالت هاى 

و پناهندگان فلســطينى اين منطقه به دنيا آمده 
اســت. البته «رشــيده» را مى توان نخستين زن 
آمريكايى-فلسطينى دانست كه به مجلس آمريكا 

مى رود. خانم نماينده كه 42 ســال دارد، 
1994در ســال 1994در ســال 1994 دبيرســتان را 

تمام كرده و در دانشــگاه 
ايالتى وين، علوم سياسى 

خوانــده و مــدرك 
هم  را  حقوق خود 
حقوق  دانشكده  از 
كولى»  «تومــاس 
و وكيل هم  گرفته 

هست.
بــه  «رشــيده»  ورود 

جمع نمايندگان، چالش 
مجلس  بــراى  خاصى 
آمريكا ايجــاد نكرد اما 
«ايلهان عمر» و حجابش 

تا دلتــان بخواهد از همان 
براى  نخســت  روز 

كشــور آزادى بيان، عقيده و مذهب قائل شده و 
با حجاب هم بايد به صورت يك مسئله مذهبى 
برخورد كــرد. آن ها حتى به جز مســلمانان به 
فكر يك معافيت خــاص قانونى براى افرادى كه 
به دليل بيمــارى يا از دســت دادن 
موهايشــان مايل به پوشــاندن 

سرشان هستند، نيز بودند. 
«ايلهــان عمر» هــم وقتى 
اوضــاع را چنيــن ديده 
بــود در دفــاع از طــرح 

از مهاجران طرفدارى مى كند.
 او در زمينه راه انــدازى كمپين هاى مختلف نيز 
فعال بوده و همچنين پيگيرى هاى قانونى زيادى 
براى انجام حمايت هاى مالى از دانشــجويانى كه 
خانواده هاى كــم درآمد دارند، كرده اســت. او از 
منتقدان اســرائيل و سياســت هايش هم هست 
و هميشــه از آن با عنوان «رژيم آپارتايد اسرائيل» 
ياد مى كند. «ايلهان» معتقد است:اســرائيل انگار 
جهــان را هيپنوتيزم كرده تا توجه ها را از كارهاى 
شيطانى مانند بمباران غيرنظاميان منحرف كند. 
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